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EL PROJECTE

Ciutats Defensores dels Drets humans és un projecte coordinat pel Fons Català de Cooperació al 
Desenvolupament i gestionat per la Comissió Catalana d’Acció pel Refugi amb la participació de 28 
ajuntaments i 9 entitats i institucions catalanes implicades en la defensa i promoció dels drets humans 
a escala local i global.

Des del 2013 treballem conjuntament per visibilitzar i acompanyar la tasca de les persones defensores 
dels drets humans i denunciar la persecució que pateixen enfortint les xarxes de suport i protecció i 
millorant el coneixement, la promoció i la defensa dels drets humans entre la ciutadania catalana.

El fil conductor del projecte és l’estada a Catalunya d’un grup de defensors i defensores dels drets 
humans d’arreu del món. En el marc de la visita, participen en diversos actes (conferències, reunions 
institucionals, activitats en centres educatius, trobades amb mitjans de comunicació, etc.), on poden 
exposar les seves reivindicacions i compartir la tasca que desenvolupen en els seus territoris. Això 
ofereix suport i visibilitat internacionals als i les activistes. Aquest any el projecte celebra el seu desè 
aniversari amb la XIII edició, que consta de dues gires. La gira de primavera se celebrarà entre els dies 
19 i 28 d’abril; i la gira de tardor se celebrarà entre el 2 i l’11 d’octubre.
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Adenike Oladosu

I LeadClimate per la recuperació del Llac Txad

El Llac Txad —un dels més grans del món— s’ha reduït en un 90% en 60 anys, segons fa anys que assenyalen 
tant les Nacions Unides com les diferents organitzacions ambientals. Això és degut, principalment, al canvi 
climàtic, però també a la proliferació de regadius, preses i l’augment de la població. El Llac Txad, compartit pel 
Níger, Nigèria, el Txad i el Camerun, és el suport d’uns 42 milions de persones i fins fa poc era la principal font 
d’aigua del Sahel. Davant d’aquesta situació, Adenike Oladosu i I LeadClimate treballen per l’apoderament de 
les comunitats que viuen al llac amb la finalitat d’evitar els conflictes que sorgeixen de l’escassetat alimentària. 
Conflictes entre comunitats, desplaçaments i lluites territorials, entre d’altres. “Donar suport als afectats per la 
reducció del llac Txad es basa en un enfocament de primers auxilis, però enfortir les opcions de mitjans de vida 
es converteix en un enfocament sostenible a llarg termini”, s’explica a I LeadClimate.

Qui ha sabut aprofitar la conjuntura d’escassetat de recursos és el grup Bokom Haram, que opera a la zona 
i que, gràcies al conflicte, ha captat joves sense recursos. D’aquesta manera, s’observa com el canvi climàtic 
no només posa en dubte la supervivència de comunitats i ecosistemes, sinó que fomenta l’extremisme violent 
i posa en perill la seguretat de països sencers. Davant d’aquest escenari sembla evident la necessitat d’un 
enfocament multisectorial i interdisciplinari que pugui fer front a una de les crisis ambientals més greus que 
pateix el continent africà, la del Llac Txad.

Adenike Oladosu (Ogbomosho, Nigèria, 1994) és una  
climàtica nigeriana i una de les impulsores del moviment 
Fridays for Future al seu país. S’autodefineix com a 
ecofeminista i eco-reportera; i en l’actualitat és una de 
les veus més potents, juntament amb Greta Thunberg, 
Helena Gualinga o Vanessa Nakate en la lluita contra 
el canvi climàtic. Des del 2019 treballa de manera 
incansable per mobilitzar la joventut tant nigeriana com 
africana en la presa de consciència del que suposa 
l’emergència climàtica.

Llicenciada en economia agrícola, va ser el 2019, llegint 
l’informe del Panell Internacional pel Canvi Climàtic (IPCC), 
quan es va adonar de la magnitud del que significava la 
crisi climàtica. Va ser llavors quan va decidir posar fil a 
l’agulla i començar el seu activisme. Per Oladosu, que el 
desembre de 2019 va assistir a la COP 25 celebrada a 
Madrid com a delegada de la joventut nigeriana, la justícia 
climàtica és un tema de responsabilitat que ha de ser 
assumit per tots els països, especialment per aquells que 
conformen el Nord Global, els responsables de la situació 
d’emergència climàtica actual. Oladosu s’hi mostra molt 
crítica: “Necessitem que s’executi el Fons per a Pèrdues 
i Danys [en referència a un dels compromisos de l’Acord 

de París, el 2015]. Si els líders [del Nord Global] 
no donen els fons necessaris que necessiten els 
països del sud, aleshores no ens podrem adaptar. 
I no podem eludir-ne la responsabilitat, perquè 
són els que més han contribuït, amb les seves 
emissions, a l’escalfament del planeta. I nosaltres, 
els del sud, som els que més ho patim [el canvi 
climàtic]; per tant, podem parlar d’una situació 
de neocolonialisme”. Adenike Oladosu aprofita 
cada ocasió que té per fer una crida a l’acció i per 
assenyalar els responsables “És immoral que [els 
països del Nord Global] no compleixin les seves 
obligacions financeres; i si no es responsabilitzen, 
mai no tindrem justícia climàtica”, conclou.

Adenike Oladosu també és darrere de la iniciativa 
panafricana ILeadClimate, que té com a objectiu 
impulsar l’activisme pel clima i la construcció de 
la pau, especialment a la regió del Llac Txad. Ho 
fa a través de programes de sensibilització, tallers, 
cursos, formacions i activitats, entre d’altres, que 
tenen al centre les dones.

“Cal prioritzar la gent abans que els 
beneficis econòmics.”

Activista nigeriana pel clima

https://www.voanews.com/a/report-climate-change-fueling-conflict-in-lake-chad-basin-/6925853.html#:~:text=The%20U.N.,increase%20were%20also%20to%20blame.
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Com et converteixes en activista pel clima? En quin moment prens consciència de la gravetat del tema?

Vaig començar a ser activista abans de finalitzar la carrera universitària. Aleshores ja havia vist l’impacte que té 
la crisi climàtica a la meva terra: les fams, les sequeres, les inundacions, la desforestació o la pujada del nivell 
del mar, entre d’altres. Vaig fer una mica de recerca sobre el Llac Txad i vaig sentir moltes històries. Vaig parlar 
amb gent de diferents regions. Crec que si no es té coneixement dels problemes, si no es donen a conèixer, no 
es pot actuar; així que a través de la meva web donava a conèixer les històries. També tenia i tinc un canal de 
Youtube. L’activisme em permet donar a conèixer les històries; també preparo materials per als meus estudiants. 
Aquesta és part de la solució.

Ets la impulsora d’Ilead Climate. En què consisteix?

Ilead Climate és un moviment panafricà que té com a objectiu cridar l’acció climàtica sobre els assumptes que 
concerneixen el continent africà. Treballem en quatre direccions. En primer lloc, treballem per la recuperació i 
sensibilització sobre els problemes del Llac Txad. En segon lloc, promovem la democràcia i l’educació ambiental entre 
els joves. En tercer lloc, desenvolupem una acció climàtica basada en l’ecofeminisme i, finalment, oferim solucions. 
Fins ara, hem pogut formar diferents comunitats i centenars de persones sobre els impactes de la crisi climàtica. 
També estem treballant en l’apoderament d’aquestes comunitats, especialment les dones. El nostre objectiu és 
enfortir l’accés als recursos i donar-los les eines necessàries per al desenvolupament.

Entrevista

Nigèria, on el canvi climàtic no és una amenaça sinó una realitat

El canvi climàtic a Nigèria ja no és una amenaça, sinó una realitat 
que condiciona el dia a dia dels habitants. Sequeres que provoquen 
fam, inseguretat alimentària i conflictes entre comunitats, inundacions 
inesperades —les del 2022 van fer que gairebé un milió de persones 
s’hagués de desplaçar—, augment del nivell del mar i la conseqüent 
migració de la població o la desertificació extrema —la temperatura en 
el país ha pujat considerablement des de la dècada dels vuitanta— són 
alguns dels efectes que ja es poden observar al país africà. Nigèria, a 
més de ser el país amb més població d’Àfrica, amb uns 218 milions 
d’habitants, és un dels que estan patint més els embats de l’emergència 
climàtica.

Tot i això, el país és el major productor de petroli del continent africà, i 
els combustibles fòssils representen el 60% dels ingressos del govern 
i el 90% dels ingressos en divises. Si bé l’agost passat Nigèria va posar 
en marxa el seu Pla de Transició Energètica per aconseguir l’objectiu 
de zero emissions netes per al 2060 —i el 2021 va promulgar una 
nova Llei de Canvi Climàtic—, la realitat és que el petroli i el gas encara 
juguen un paper primordial a l’economia nigeriana. De fet, el Pla de 
Transició Energètica preveu accions significatives a partir del 2030. És 
més: el govern ha declarat el període fins al 2030 com la ‘Dècada del 
Gas’ i es preveuen accions per atraure la inversió, la qual cosa implicarà 
l’augment de la producció tant de gas com de petroli i l’expansió del 
mercat. L’actual guerra entre Rússia i Ucraïna i la conseqüent crisi 
energètica podria rellançar Nigèria en la reorganització de l’ordre 
energètic mundial que s’està produint.

https://climatechampions.unfccc.int/nigerias-cities-are-at-severe-risk-from-climate-change-time-to-build-resilience-and-fast/
https://data.worldbank.org/indicator/SP.POP.TOTL?locations=NG
https://data.worldbank.org/indicator/SP.POP.TOTL?locations=NG
https://edition.cnn.com/2021/11/03/business/nigeria-clean-energy-transition/index.html#:~:text=Nigeria%20is%20Africa's%20biggest%20oil,and%20gas%20in%20Nigeria's%20economyhttps://edition.cnn.com/2021/11/03/business/nigeria-clean-energy-transition/index.html#:~:text=Nigeria%20is%20Africa's%20biggest%20oil,and%20gas%20in%20Nigeria's%20economy.
https://edition.cnn.com/2021/11/03/business/nigeria-clean-energy-transition/index.html#:~:text=Nigeria%20is%20Africa's%20biggest%20oil,and%20gas%20in%20Nigeria's%20economyhttps://edition.cnn.com/2021/11/03/business/nigeria-clean-energy-transition/index.html#:~:text=Nigeria%20is%20Africa's%20biggest%20oil,and%20gas%20in%20Nigeria's%20economy.
https://climateactiontracker.org/countries/nigeria/
https://climateactiontracker.org/countries/nigeria/
https://www.ispionline.it/en/publication/nigerias-gas-ambitions-european-energy-crisis-high-goals-and-practical-realities-36554
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Quin tipus de feina o projectes dueu a terme amb les dones? 

Alguns dels nostres programes se centren en l’apoderament de les dones a partir dels recursos. Per exemple, els 
proporcionem fertilitzants orgànics o plantes autòctones perquè les cultivin. A l’Àfrica subsahariana, les dones no 
tenen control sobre la propietat de la terra; i això fa que no tinguin accés a una sèrie de recursos necessaris. Amb 
els nostres programes intentem tancar les bretxes existents alhora que lluitem contra el canvi climàtic, construïm 
resiliència, aconseguim la igualtat de gènere i enfortim el sistema alimentari. A l’Àfrica subsahariana, les dones aporten 
gairebé el 80% dels aliments que s’hi produeixen; i donar-los accés als recursos és fonamental per apoderar-les. 
També organitzem cursos i tallers relacionats amb el canvi climàtic i el medi ambient.

D’on aconseguiu el finançament?

De vegades de beques, de vegades d’organitzacions internacionals. També treballem en col·laboració amb entitats. 
Ara mateix estem desenvolupant un currículum per a un curs en línia sobre feminisme i ecofeminisme.

Et defineixes com a ecofeminista i el treball que fas amb Ilead Climate posa al centre aquest concepte. Per què és tan 
important que l’activisme pel canvi climàtic vagi acompanyat del feminisme?

Perquè les dones es troben al centre del canvi climàtic i perquè històricament se’ns ha deixat de banda. La 
inestabilitat ambiental afecta més les dones i les nenes que els homes; i elles són les primeres afectades per la 
crisi climàtica. A Nigèria es veu molt clarament aquesta dinàmica. Per exemple, a mesura que es degrada el medi 
ambient, perdem coberta vegetal i l’aigua disponible es redueix. Al meu país, les dones són les encarregades que 
hi hagi aigua a la casa, per tant són elles les que han de sortir a buscar l’aigua per cuinar. Hi ha dones que arriben 
a caminar fins a 20 quilòmetres per aconseguir-la. Aquesta situació desempodera les dones. Per exemple, fa que 
les nenes abandonin l’escolarització per dur a terme aquesta tasca. No tindrem igualtat de gènere mentre no hi 
hagi justícia climàtica.

A països com Nigèria, el canvi climàtic ja no és una amenaça, sinó que ha passat a ser una realitat. Desertificació 
generalitzada, inundacions, ciutats amenaçades per l’augment de la pujada del mar, desplaçament de gent...

 

La realitat de la crisi climàtica, tant a Nigèria com a la resta del món, no és una, sinó múltiple. Cap d’aquestes crisis és 
més gran que una altra, a més a més, la majoria d’ocasions, se superposen. La manca d’aigua, especialment al nord 
del país, fa que els ramats no hagin de menjar. Això crea fam, inseguretat alimentària i conflictes entre les comunitats.

La ciutadania nigeriana està preocupada per l’emergència climàtica? Recentment, hi ha hagut eleccions parlamentàries, 
és un assumpte prioritari per al nou govern?

A Nigèria, com en altres països, cal més conscienciació. Es necessiten eines per fer la gent resilient i cal pau. Esperem 
molt de la nova administració, en matèria de canvi climàtic. Per part dels i les activistes, la feina s’està fent: s’estan 
creant canals, s’estan movent les xarxes socials, etc. Jo per part meva, continuo escrivint articles i la meva feina se 
centra, sobretot, al carrer. Vaig a escoles i intento crear consciència en els joves i les comunitats. Cal tenir consciència 
de la crisi en què estem. I sí, veig millores: cada cop hi ha més gent involucrada i hi ha més consciència que quan 
comencem.

Una de les missions d’Ilead Climate és treballar per una economia verda. Fa temps que hi ha el debat entre si els 
governs han d’apostar pel decreixement o per abraçar un nou capitalisme verd. Com ho veus tu?

Aposto pel decreixement i per una ‘neteja econòmica’, perquè el sistema actual no és sostenible. Tampoc no és 
sostenible continuar creixent; a més, s’està fent a partir de la destrucció de països. Només cal mirar la situació a Fiji.

Ilead també aposta per una democràcia verda. En què consisteix?

Democràcia Verda significa intentar aconseguir un món en què no només incloem els drets humans. La democràcia 
no s’entén si no està relacionada amb els drets ambientals, perquè els drets humans hi estan directament relacionats. 
Van junts. No importa com tractem de protegir els drets humans: si no donem veu al medi ambient o no tenim 
drets ambientals, no tindrem drets humans.                          
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Vas ser una de les participants de la COP 25 que es va celebrar a Madrid, el 2019. I ets una de les persones més 
crítiques amb aquestes trobades, concretament pel que fa al Fons per a Pèrdues i Danys [Loss and Damage Fund, 
en anglès]. Sols dir que a més de poc compromís per part dels estats, el punt no és prou concret. Quant a això, què 
esperes de la COP 28?

La COP 28 és en la qual finalment s’haurà de fer un pas endavant respecte al Fons per a Pèrdues i Danys. O es 
converteix en realitat, o que ho deixin anar. A la propera COP m’agradaria veure més accions, i les empreses de 
combustibles fòssils fora. No hi ha una adaptació al canvi climàtic amb elles al mig. Hem de triar. D’altra banda, 
espero que es deixin de manipular les conclusions. Cal prioritzar la gent abans que els beneficis econòmics, i cal 
treballar perquè es compleixin tots els objectius. Volem més inversió en innovació, sostenibilitat i recursos energètics 
alternatius. Tenim moltes demandes i moltes responsabilitats de cara a la propera COP.

Quin és el paper dels mitjans de comunicació en la crida a l’acció contra l’emergència climàtica?

Els mitjans juguen un paper molt important, però si hi inverteixen les empreses de combustibles fòssils, llavors 
tindrem un missatge parcial. Els mitjans saben que tenen un rol molt important en el tema de la justícia climàtica; 
però moltes vegades la realitat que mostren no és la correcta. Han de ser independents, i de vegades no ho són. 
De tota manera, continuen sent important perquè tenen molts lectors i seguidors i comunicant sobre els temes 
climàtics podrien tenir molta força, ja que arriben a moltíssima gent. Si volguessin, podrien ser els aliats principals de 
l’activisme de la justícia climàtica.
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Carlos Andrés Tobar

Carlos Andrés Tobar Castaño va néixer a Armènia, 
(Colòmbia), el 1982. És un activista colombià pels drets 
LGTBI i els drets humans. Llicenciat en administració i 
direcció d’empreses, màrqueting i diplomat tant en drets 
humans com en gerència de projectes socials, des del 
novembre del 2021 resideix a Gavà, Barcelona. La seva 
història és la d’un activista que fa més de 20 anys que lluita 
per garantir la defensa dels drets de les comunitats LGTBI 
a Colòmbia. Va ser una de les primeres cares visibles per 
la defensa dels drets de les comunitats LGTBI a Armènia, 
—situada al departament de Quindío—. “Vaig començar 
alçant la veu en espais de participació amb el projecte 
Joves en Acció per la Vida i elaborant i desenvolupant 
diferents projectes tant municipals com nacionals i 
internacionals, amb el Perú, el Brasil i Colòmbia. També 
vaig treballar en temes de prevenció del VIH-Sida. Eren els 
anys vuitanta i la població gai estava molt estigmatitzada”, 
explica. Tenia 18 anys. Una mica més tard va participar en 
el projecte nacional Planeta Paz, en què es duien a terme 
projectes de diferents àmbits: gènere, medi ambient o 
LGTBI, entre d’altres. “Aquesta va ser la meva escola de 
formació; allà em vaig convertir en líder social”.

També va participar en la construcció de la Taula 
Municipal LGTBI a Armènia i va ser el primer conseller 
municipal LGTB davant del Consell de Política 
Social a la ciutat d’Armènia durant quatre anys. 
“Amb la nostra lluita aconseguim que la població 
LGTBI estigués als plans de govern i als plans de 
desenvolupament des del 2002 i fins avui, participant 
de la construcció pública nacional per la garantia dels 
drets dels sectors LGBT. També treballem per portar 
aquestes polítiques públiques als territoris”. La feina 
de Carlos Andrés Tobar sempre ha estat en dues 
direccions: al carrer i a les institucions.

Després d’anys de treball tant des de l’activisme 
com des de les institucions, Carlos Andrés Tobar va 
haver d’abandonar el país a causa de les amenaces 
rebudes. L’activista considera que, si bé el seu país ha 
avançat en temes legals, al carrer i a les institucions 
encara queda molt per fer. La discriminació contra 
la comunitat LGTBI i les persones trans, els delictes 
contra ells i elles i la seva impunitat encara són 
temes pendents al país llatinoamericà.

“A Colòmbia continua havent-hi discriminació i 
falta el reconeixement social dels drets LGTBI.”

Gustavo Petro i França Márquez: una nova oportunitat per als drets humans a Colòmbia 
Després de les eleccions del juny del 2022, Colòmbia inicia una nova etapa amb Gustavo Petro —exalcalde de Bo-
gotà, exsenador i exguerriller de la M-19— i França Márquez—la primera vicepresidenta afrodescendent del país, 
activista ambientalista— al capdavant. Es tracta d’una bona oportunitat per reconquerir aquells drets aniquilats 
sota el govern d’Iván Duque, hereu de l’uribisme més ferri. Carlos Andrés Tobar explica que: “Tots els èxits aconse-
guits pels governs d’esquerres, més socialistes, es van frenar amb l’arribada al poder d’Álvaro Uribe i posteriorment 
d’Iván Duque (2018-2022). És aquí quan va començar la reculada a Colòmbia en matèria de drets humans i quan 
les polítiques públiques van deixar de fer-se. Van començar les onades d’assassinats a líders socials i la situació 
es va començar a tornar difícil. En el cas de l’àmbit LGTB, molts líders socials van tornar al closet perquè tenien 
por i patien pressions i amenaces. Això també va passar amb els líders comunals. Per aquell moment s’estaven 
produint les converses per a la construcció de la pau i la conjuntura era difícil. Però els que no teníem por, parlem”. 
Ara, amb l´inici d´una nova etapa política per al país, els defensors de drets humans tenen els ulls posats en un 
govern que, a priori, desperta esperances.

La situació del col·lectiu LGTB a Colòmbia        
Segons l’enquesta nacional “Estrès, salut i benestar de les persones LGTB a Colòmbia”, publicada el 2019, la situa-
ció dels col·lectius LGTB a Colòmbia no és la idònia. A l’informe s’explica que: “(...) L’exposició a l’estrès minoritari, 
la discriminació i la violència són experiències comunes per a les persones LGBT que tenen resultats adversos 

Activista colombià pels drets LGBTI

https://www.ohchr.org/sites/default/files/Documents/Issues/SexualOrientation/IESOGI/Academics/1912_Colombia_Report_Spanish_FINAL.pdf
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greus per a la salut. (…) Totes les persones LGBT van 
experimentar alts nivells de victimització, com ser ame-
naçades amb violència, copejades, atacades físicament o 
agredides sexualment. Aquests nivells van ser especial-
ment alts entre les persones transgènere i els homes gai 
o bisexuals. Això és consistent amb els informes sobre els 
atacs fets per part de grups paramilitars i altres grups a 
la societat colombiana contra persones transgènere, es-
pecialment dones transgènere i homes gai o bisexuals. 
En general, el 20% de les persones LGBT van informar 
que la policia o oficials estatals havien estat verbalment 
abusius i l’11% van reportar abús físic. Les experiències 
d’abús verbal (29%) i físic (24%) per part de la policia van 
ser especialment altes per a les persones transgènere”. 
Malauradament, aquest no és l’únic informe que certifica 
la situació del col·lectiu LGTB a Colòmbia. També a l’informe “Més que Xifres. Informe de drets humans de per-
sones LGBT a Colòmbia 2019”, de Colòmbia Diversa es destaca la discriminació i la violència que se segueix 
reportant contra el col·lectiu i apunta cap a les forces de l’estat: “[existeix] un patró d’agressió recurrent per part 
de la Policia Nacional contra les persones LGBT (…)” i “un alt percentatge dels incidents que involucren l’ús 
abusiu de la força per part de la Policia Nacional no es registren formalment”.

Davant d’aquesta situació, persones com Carlos Andrés Tobar Castaño o organitzacions com Colòmbia Diversa, 
que treballa a favor del benestar i reconeixement legal i social de la comunitat LGBTI, continuen lluitant per ja no 
el reconeixement dels drets de les persones LGBTI, sinó pel respecte i el seu compliment.
 

Després de molts anys d’activisme pels drets LGTB, va haver de sortir de Colòmbia. Què va passar perquè resultés 
amenaçat?

Les amenaces van començar el 2012, però fins al 2016 no li vaig prestar gaire atenció. Vivia amb elles. Vaig 
estar una temporada a Bogotà refugiat, fins al 2019 i llavors vaig tornar a Armènia, més enfortit i capacitat. Per 
aquelles dates em vaig convertir al primer enllaç LGBTI de la personaría municipal, que és una entitat de drets 
humans. El 2019 vaig tornar a ser líder i activista reconegut. Va ser aleshores quan també es va iniciar una 
onada d’assassinats contra dones trans a causa dels abusos policials. En aquest context, i amb un grup, estàvem 
treballant en un tema de càrtels de microtràfic de comunitat LGBTI. 

Va ser aleshores quan les amenaces es van tornar més serioses?

Sí. Al juliol de 2020 vaig ser citat en un barri L’Esmeralda, al municipi de Circàsia, del departament de Quindío, per 
dur a terme una activitat pública. Un dia abans de l’activitat, em van trucar i em van avisar que m’assassinarien. 
Jo no hi vaig anar, però Mateo López sí que ho va fer, i ho van assassinar. Mateo López era un home trans i va 
ser assassinat en un espai comunitari. Va ser llavors quan vaig pensar realment que la meva seguretat estava 
compromesa i vaig decidir iniciar la meva sol·licitud d’asil. La salut mental va començar a empitjorar i sentia 
pressió, estava tancat. Jo pensava que això de l’asil només era per a les persones poderoses i no m’havia 
plantejat mai demanar-ho, perquè, a més, mai em vaig plantejar que hauria de sortir del meu país. Tot i això, no 
em va quedar més remei i vaig decidir contactar amb dues fundacions a Espanya. Vaig avisar la meva família 
tres dies abans de marxar. Vaig sortir escortat des de casa meva i fins a l’aeroport. I me’n vaig anar.

Com va decidir recalar a Barcelona?

Barcelona sempre ha estat una ciutat de referència de progrés dels drets LGBTI.

Entrevista

https://colombiadiversa.org/c-diversa/wp-content/uploads/2021/03/Mas-que-cifras.pdf
https://colombiadiversa.org/c-diversa/wp-content/uploads/2021/03/Mas-que-cifras.pdf
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Com va ser la seva arribada?

A Colòmbia jo tenia qualitat de vida i sempre ho repeteixo: jo no sóc aquí perquè jo vulgui, sinó perquè només em va 
quedar protegir la vida com un dret fonamental. A Colòmbia tenia la meva feina, la meva fundació i empresa, la meva 
família i amics. Quan vaig arribar a Barcelona vaig arribar al barri de la Mina i després em vaig instal·lar a Gavà, on 
em vaig oferir per treballar com a voluntari al SAI i ajudar amb els meus coneixements. Per exemple, he col·laborat 
en campanyes publicitàries de temàtica LGBTI i també he participat a l’elaboració del vídeo del pla social LGBTI 
de la ciutat. També col·laboro com a voluntari a l’associació ACATHI, on acudeixen molts homes joves migrants de 
diversos països, també amb assumptes relacionats amb el tema LGBTI.

I com està sent la seva estada aquí? 

Sempre és difícil arrencar des de la base i escriure una nova història, però tinc clar que si no hagués sortit del 
meu país, no hagués pogut continuar alçant la veu. Aquí a Barcelona he continuat treballant pels drets humans del 
col·lectiu LGBTI.

A Colòmbia ha canviat el color del govern i sembla que el tàndem format per Gustavo Petro i França Márquez pot fer 
canviar les coses de manera positiva.

Petro vol canviar les coses, però de moment no ha pogut canviar ni desenvolupar gaire. Colòmbia és un país dividit 
i, per exemple, no ha pogut constituir encara un Ministeri d’Igualtat. A Colòmbia continua havent-hi discriminació i 
manca el reconeixement social dels drets LGBTI. Per exemple, tenim matrimoni igualitari, però les notàries hi posen 
moltes barreres. L’adopció també té barreres i una sèrie de requisits. En definitiva, hi ha molta cosa sobre el paper, 
però és complicat portar-ho a la pràctica. El país continua estant en deute amb els col·lectius LGBTI i encara hi ha 
moltes accions afirmatives per fer.

Hi ha diversos informes recents fets per organitzacions que lluiten per protegir els drets dels col·lectius LGTB i trans 
que assenyalen la violència policial contra aquestes persones.

Considero que hi ha d’haver una mà més dura al poder judicial i penal que investigui i que arribi fins al final de les 
investigacions amb l’objectiu de castigar els abusos de poder per part de funcionari públic, la societat civil i els crims 
d’odi LGBTfòbia a Colòmbia.

Es planteja tornar a Colòmbia?            

Si em donessin la possibilitat de tornar-hi, sí que hi tornaria, perquè crec que l’experiència que estic adquirint aquí 
pot ser útil allà. A més de deixar família i amics, hi vaig deixar diferents projectes, com un hotel LGBT. Tornaria sí; 
però si tingués garanties de seguretat i compliment de les polítiques públiques com a garantia de drets. Tot just vaig 
aconseguir el permís de treball el 2023 i estic treballant amb el propòsit de reconstruir la meva vida.

Com veu la situació dels drets de la població LGTB i trans a Espanya?     

A Espanya encara hi ha discriminació. La gent es creu que per tenir lleis LGBTI està tot guanyat, però encara hi falta 
molta sensibilització i educació. La tasca és llarga i cal continuar buscant les accions afirmatives per aconseguir 
una societat més justa i igualitària. A molts països, ser homosexual encara és delicte i, si bé hi ha avenços, també es 
produeixen retrocessos.



12

Yezli Mic

“Ser activista és tenir un compromís amb una mateixa, 
però també amb la resta de la societat, mirar més enllà 
del nas propi.”

Rapera feminista d’El Salvador

Violència social i institucional contra les dones                                                        
El Salvador és un país de tendències conservadores; a més hi ha una sèrie de sectors fonamentalistes que 
ostenten molt poder polític, econòmic i mediàtic que fan que la situació de les dones, en lloc d’avançar, 
retrocedeixi. Per a constatar aquesta tendència només és necessari mirar cap als drets sexuals i reproductius 
i cap a la legislació abortiva: a El Salvador, l’avortament està completament prohibit i les dones no poden 
avortar en cap supòsit: ni que aquest embaràs sigui fruit d’una violació, ni que suposi un risc per a la salut 
de l’embarassada, ni que el fetus tingui una malformació. Davant aquest context, les dones que avorten, 
fins i tot les que el fan de manera espontània, són durament perseguides, criminalitzades i estigmatitzades. 
Al novembre de 2021 El Salvador va ser condemnat pel Tribunal Interamericà de Drets Humans per 
haver empresonat a Manuela, una dona que havia sofert un avortament espontani. La violència contra les 
dones no sols es produeix en l’àmbit institucional: en l’Enquesta Nacional de Violència Sexual de 2019, 
s’assegura que el 63% de les dones a El Salvador ha sofert violència sexual, com a mínim en una ocasió, 
al llarg de la seva vida.

Bukele i els drets humans
Nayib Bukele va assumir el poder en 2019 amb una promesa clara: acabar amb la violència de les colles. Des 
de llavors, i de manera més accentuada des de març de 2022, quan va entrar en vigor el pla de seguretat i el 
règim d’excepció (prorrogat fins a 14 ocasions), s’han suspès algunes garanties constitucionals i la violació 
dels drets humans per part dels cossos policials i de l’administració ha estat registrada en nombroses 
ocasions: persones mortes sota la tutela de l’estat, detencions arbitràries, desaparicions forçades i tortura. 

Ser dona a El Salvador no és una tasca fàcil. Ser dona, 
rapera i feminista, encara menys. Yezli Mic, de 26 anys, ho 
sap des que, d’adolescent, es va començar a adonar del 
problemàtic que podia resultar ser una dona en un dels 
països amb una de les taxes de feminicidis més altes del 
món. Va començar a escriure versos i a rapejar de manera 
totalment autodidacta el 2011 i per pura casualitat, 
perquè ho havia vist fer als carrers del seu barri. Es va 
iniciar al món del hip hop amb una crew, però el 2016 
va decidir emprendre un altre camí: va crear un xat amb 
les noies raperes que coneixia per compondre una cançó 
col·lectiva que parlés dels drets de les dones. D’aquí va 
sorgir el col·lectiu Hip Hop Femení, també conformat per 
dones grafiteres en un inici. Actualment, Yezli Mic, Jennifer 
Alisson Rivas (Queen), Margareth Arantxa Guevara (Ariz) 
i Joselin Elizabeth García (Yoshi dj) són les raperes que 
estan al capdavant d’aquest col·lectiu, que també treballa 
braç a braç amb col·lectius feministes. Yezli Mic assegura 

que treballar amb les feministes els ha permès 
apoderar-se, aprendre i aconseguir nous espais. Diu 
que, com a col·lectiu, els ha canviat la vida, perquè 
“teníem el talent però ens faltava el missatge”. A 
més de rapejar, Hip Hop Femení també imparteix 
xerrades, tallers i formacions relacionades amb drets 
humans i la violència contra les dones.

El dia a dia de Yezli Mic es divideix entre el treball 
—s’encarrega d’una parada ambulant de gasoses i 
coques— i els versos. Està orgullosa del camí que 
està recorrent, ja que està fet a base de constància, 
esforç i aprenentatge. “Quan vaig començar a 
rapejar, em vaig adonar que podia entonar. A poc 
a poc vaig anar descobrint les meves capacitats”, 
explica. 

https://reproductiverights.org/maps/worlds-abortion-laws/?country=SLV
https://www.corteidh.or.cr/docs/casos/articulos/resumen_441_esp.pdf
https://oig.cepal.org/es/documentos/dos-cada-tres-mujeres-sufren-violencia-sexual-salvador-encuesta-nacional-violencia-sexual
https://www.bbc.com/mundo/noticias-america-latina-60890821
https://www.bbc.com/mundo/noticias-america-latina-60890821
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En l’últim any, es calcula que unes 68.000 persones 
han estat detingudes i acusades de pertànyer a colles 
o col·laborar amb elles. Moltes d’elles s’han enfrontat a 
aquests càrrecs sense proves. 

En un informe recent, de desembre de 2022, Human 
Rights Watch (HRW) i l’ONG local Cristosal, conclouen 
que a El Salvador “s’han comès violacions generalitzades 
de drets humans durant el règim d’excepció”, entre elles 
detencions arbitràries massives, tortures, morts sota 
custòdia estatal i processos penals abusius. Menció a 
part mereix la situació en les presons, on els presos 
viuen sense garanties i en condicions d’amuntegament.

En aquest context, Nayib Bukele presumeix d’haver 
reduït la violència als carrers, territori ara pres pels 
militars, i una part important de la societat salvadorenca aplaudeix la contundència del president i la seva 
manera de governar. La deriva autoritària del president Bukele no només ha tingut un impacte als carrers, 
sinó també a la justícia i als mitjans de comunicació. Respecte a això últim, per exemple, durant el seu 
mandat ha aprovat una reforma del Codi Penal que permet perseguir els mitjans de comunicació crítics 
amb la seva gestió. De fet, El Faro, el periòdic de recerca més potent del país i molt crític amb el govern, va 
haver de traslladar la seva estructura legal i administrativa a Costa Rica —encara que la seva redacció es 
manté a El Salvador—per a no sofrir l’assetjament i la persecució als quals l’estava sotmetent el govern. El 
Faro ha demostrat en diferents ocasions que la reducció de la violència als carrers salvadorencs no es deu 
a la mà dura de Bukele contra les colles, sinó a la negociació amb aquestes.

https://www.bbc.com/mundo/noticias-america-latina-65750667
https://www.bbc.com/mundo/noticias-america-latina-65750667
https://www.hrw.org/es/news/2023/01/27/el-salvador-filtracion-de-base-de-datos-apunta-abusos-gran-escala#:~:text=Un%20informe%20de%20diciembre%20de,detenidas,%20muerte%20bajo%20custodia%20y
https://www.hrw.org/es/news/2023/01/27/el-salvador-filtracion-de-base-de-datos-apunta-abusos-gran-escala#:~:text=Un%20informe%20de%20diciembre%20de,detenidas,%20muerte%20bajo%20custodia%20y
https://www.democracynow.org/es/2023/4/14/titulares/el_salvadors_news_site_el_faro_relocates_to_costa_rica_amid_bukeles_crackdown_on_press#:~:text=El%20Faro,%20un%20galardonado%20medio,contra%20la%20libertad%20de%20prensa.
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El Salvador té una de les taxes de feminicidis més altes de Llatinoamèrica i és un dels països més 
perillosos per a les dones. Com creix una nena en aquest context? 

Les nenes i les dones creixem normalitzant les violències. A El Salvador, com en altres llocs, molts 
feminicidis es donen en l’àmbit de la parella. El que diuen molts mitjans de comunicació és que la dona 
s’ho va buscar, que no es va deixar respectar, etcètera. Ens eduquen amb aquesta idea: amb la que hem 
de fer-nos respectar perquè no ens succeeixin coses dolentes. A El Salvador es viu culpabilitzant a les 
dones i no podem ser lliures. Jo mateixa he sofert moltíssim assetjament al carrer, fins i tot tocaments; 
però la policia no fa res. A més de cuidar-se del masclisme dels homes, cal cuidar-se de la ignorància 
de la policia. Hi ha una llei sobre l’assetjament, però de què serveix denunciar si després no es fa res?. 

A més de ser un problema social, és un problema polític. 

Les actuals diputades de l’Assemblea, durant la campanya electoral, per exemple van donar suport al 
dret a decidir [en referència a l’avortament] i la reforma de l’avortament, però ara ja no el secunden i 
s’han posat del costat del president. És molt lleig veure que no ens ajudem entre dones, perquè una 
dona el vot pensant que t’ajudaran en alguna cosa. 

Com van portar a la teva casa el fet que comencessis a rapejar i a escriure lletres tan crítiques?Tenen por? 

Com succeeix a molts joves a El Salvador, jo vinc d’una família disfuncional. El meu pare va morir quan 
jo tenia sis anys i la meva mare va emigrar als Estats Units quan jo tenia catorze. M’he criat pràcticament 
sola. Quan la meva mare escolta les meves cançons em diu que vagi amb compte, perquè ella té por. 
No obstant això, també s’alegra molt de com estic fent les coses, perquè diu que soc valenta.

Què els diries a les nenes salvadorenques que just ara comencen a adonar-se del que amaga la societat 
en la qual viuen, que comencen a experimentar el masclisme? 

Que combatin la por amb valentia; que no tinguin por ni pena del que volen dir. Que no estan soles, i 
que, si volen dedicar-se a la música o a pintar o a dibuixar, que ho facin, perquè vida només hi ha una 
i amb por no es pot viure. Perquè al final de tot, l’única satisfacció que ens queda és la que sorgeix del 
que estem fent.  

En Hip hop Femení, col·laboreu amb algun col·lectiu feminista, en aquest moment? 

Estem treballant amb Col·lectiva Feminista. Elles ens estan donant fons per a l’enfortiment d’Hip hop Femení; 
i en aquests moments estem organitzant uns tallers de musicoteràpia. Ens ajuden tant com poden.

Com sorgeix aquesta aliança? 

Va ser a través del concurs “Cossos Lliures” que es va celebrar en 2015 i en el qual s’abordava la 
violència obstètrica. Per ignorància, no vaig investigar sobre el tema i vaig cantar coses que res tenien a 
veure. En 2016 vaig assistir a un taller i aquí és quan tot canvia per a Hip hop Femení. Nosaltres havíem 
estat perdudes, però a través dels tallers, ens vam adonar que ja practicàvem el feminisme sense 
nosaltres adonar-nos. Amb les nostres lletres, estàvem defensant els nostres drets. Ens vam adonar 
llavors que teníem moltes coses per dir. Teníem el talent però no les eines, no teníem el missatge. 

Entrevista
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I com acull la societat aquestes lletres tan crítiques? 

La gent no està sensibilitzada amb aquests temes. Per exemple, amb el cas de l’avortament. Es tracta 
d’un tema delicat, encara així nosaltres intentem abordar-los. Queda molta feina per fer.

Uses l’hip hop com a eina per al teu activisme feminista. 

Abans de connectar amb el feminisme, nosaltres érem artistes. Ara som artistes activistes i fem servir 
el rap com a eina de transformació social, per a portar un missatge de canvi. Hi ha moltes dones que 
s’identifiquen amb el que nosaltres diem; i fins i tot alguns homes. El rap ens permet posar paraules i 
humanitzar les coses. Ser activista és tenir un compromís amb una mateixa, però també amb la resta 
de la societat, mirar més enllà del nas propi. Cal tenir empatia amb aquells als qui violenten. I per a mi, 
això és el rap: una eina amb la qual mes sento lliure i que em permet denunciar diferents situacions. 

A més del perill que existeix per a les dones, des de fa més d’un any a El Salvador teniu un estat d’excepció 
que ha produït una vulneració de drets sistemàtic. 

Com a dona tinc por a l’abús de l’autoritat, perquè hi ha moltíssims casos d’abús policial. També tinc 
por com a artista, perquè se sol relacionar el rap amb les colles. De fet, hi ha artistes de la cultura hip 
hop presos. Em fastigueja que molts artistes no es pronunciïn sobre això. Diuen que no parlen per un 
tema de contracte. Aquesta postura demostra que existeix una por dels artistes a portar-li la contrària 
al govern, a posar-se al punt de mira. Es tracta d’un tema molt delicat, perquè [el govern] és molt 
poderós. A vegades tinc por que si ofenc a algú, em tirin a la policia. A més, sempre s’acaben portant 
els mateixos: els de les colònies pobres.

Com trobes l’equilibri entre la por i la necessitat d’escriure i cantar? On es troba el punt intermedi entre 
ser valent i ser previnguda? 

Quan es tracta de denunciar, una parla des de la ràbia i la impotència. Cantar és una cosa que sembla 
mínim, però jo sé que hi ha qui m’escolta i diu ‘aquesta bicha té raó’. Jo escric des de la impotència i 
el dolor, no la por. I davant aquesta situació no ens queda una altra que denunciar. 

Vas estar fa uns anys a Espanya, impartint uns tallers a Galícia. 

Sí, vaig dur a terme tallers amb joves i els vaig explicar quina és la situació a El Salvador i també vam 
parlar d’hip hop i art urbà. Va ser una experiència molt enriquidora. 

Què tens entre les mans? Plans de futur? 

En Hip hop Femení estem treballant en un disc que sortirà, en principi, abans que acabi l’any. També 
estem creant un canal en Spotify. Estem centrades en el treball col·lectiu; però ho fem mentre treballem 
en altres coses. Jo treballo venent gasoses i coques en un puestecito al carrer; una altra de les 
components del col·lectiu és mamà i està estudiant anglès; i l’altra té a càrrec a un nebot perquè la 
seva germana està presa des de fa alguns mesos. Cadascuna camina a les seves coses i és complicat 
coincidir, però sempre que podem treballem en el projecte.
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Jorge Weke

“Els pobles indígenes segueixen subjugats 
als estats postcolonials.”

«Werken o portaveu» del Parlament maputxe Koz Koz

Jorge Weke és el “werken”, o portaveu, del Parlament 
Mapuche Koz Koz, organització que lluita per la recuperació 
de terres ancestrals i la protecció dels entorns naturals 
de Wallmapu, nom de la terra maputxe dividida per les 
fronteres de Xile i Argentina. Constituïda l’any 2007, quan 
es commemora el centenari del moviment sociopolític 
del Parlament Mapuche Koz Koz, aquesta organització 
promou la participació assembleària, l’autogestió i el 
desenvolupament sostenible de la regió de Panguipulli, 
on actua, encara que dona suport a les lluites legítimes 
d’altres moviments maputxe de Wallmapu.

Jorge Weke és precisament de Panguipulli, a la regió 
dels Rius, famosa pels seus rius cabalosos i naturalesa 
exuberant i dominada pel volcà Mocho Choshuenco. 
Weke va néixer fa gairebé 60 anys, gràcies a una 
«partera», la persona que recorria llogarets per assistir als 
parts. Aleshores no quedava cap altra opció en una terra 
sense hospitals ni infraestructures, com passava en molts 
altres racons del món i de Xile. En total, Weke va tenir 11 
germans, encara que cinc van morir a primerenca edat: 
a l’alta taxa de mortalitat infantil, comuna llavors, es va 
unir una onada de pesta que va afectar tota una generació 
maputxe. Una marca inesborrable per a una societat humil 
que, des de sempre, s’ha dedicat a la ramaderia i al cultiu 
de la terra. Weke apunta que, en el present, a més, hi ha 
una migració rotatòria entre Wallmapu i les grans ciutats 
xilenes. “Alguns s’assenten per molt de temps a Santiago. 
Allà troben una feina i formen famílies, però no obliden les 
arrels”, assegura.

A la família Weke, la seva mare va treballar a casa i el seu 
pare es va convertir en ferrer. Per poder estudiar, Jorge 
va haver d’esforçar-se, si més no físicament, perquè 
caminava i caminava fins a assolir els centres escolars. 
“Vaig cursar secundària en una escola que estava a 12 

quilòmetres que, si sumem l’anada i la tornada, eren 
24 diaris; a l’hivern era molt complicat, sortia de nit 
i tornava de nit”.

Als anys setanta, en plena Guerra Freda, la família 
Weke havia participat en la recuperació de terres 
que va possibilitar la reforma iniciada pel Govern 
socialista de Salvador Allende. Tot i això, la 
revolució va quedar a mitges: el 1973 va arribar la 
dictadura encapçalada per Augusto Pinochet, que 
tenia el suport dels Estats Units i la seva doctrina 
anticomunista. Va ser un període terrorífic per a 
l’esquerra, que va acabar massacrada, acovardida; 
els militars no van vacil·lar i van assassinar 
personalitats com el cantant Víctor Jara. A més, es 
va impulsar un sistema econòmic extremadament 
liberal, probablement el més gran de la història, 
basat en les teories de l’Escola de Chicago.

El 1990 es va iniciar la transició democràtica, 
encara que abans, als anys vuitanta, els moviments 
socials havien començat a despertar, a perdre-li 
la por al règim. En aquest context, els maputxe es 
van organitzar i, tan bon punt va caure la dictadura, 
van impulsar un procés de recuperació de terres i 
reconeixement identitari.

Jorge Weke va tenir un paper crucial en aquest 
procés: va dissenyar la bandera maputxe que 
avui tothom reconeix i que va estar present a les 
protestes que el 2019 van forçar a retrocedir el 
Govern liberal de Sebastián Piñera. 30 anys després, 
aquesta bandera no només representa els maputxe, 
sinó també la lluita pel respecte als indígenes i el 
medi ambient.
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El poble maputxe, a la dictadura de Pinochet i la transició xilena
Xile és un país de 19 milions de persones que habiten una llarguíssima 
franja de terra de 4.270 quilòmetres de llarg. El nord és dominat 
pel desert d’Atacama; el sud, per la Patagònia i la regió Antàrtica, 
l’extrem més meridional del planeta; l’oest mira al mar Pacífic; i tot 
el país ho travessa la serralada muntanyosa dels Andes, la més llarga 
del món. Terra de contrastos, a Xile habiten desenes de minories, 
aimares, diaguites, etcètera; però destaca el poble maputxe, que 
suma el 10% de la població xilena.

El poble maputxe és un dels molts que habiten la regió des de temps 
ancestrals, des d’abans de la colonització espanyola i la posterior 
consecució dels estats-nació al segle XIX, quan van néixer Xile i 
Argentina. Els maputxe es van oposar a tots, i en conseqüència van 
ser reprimits, aniquilats, i a més els van robar les seves terres. El seu 
moviment va ressorgir a la fi del segle XIX, encara que de nou va 
ser derrotat. Per temor, llavors es va imposar silenci generacional, i 
les proclames identitàries van quedar silenciades fins que, en plena 
Guerra Freda, els maputxe van començar a treure el cap al costat del 
Govern socialista de Salvador Allende. Va ser un miratge, i el 1973 
militars encapçalats per Augusto Pinochet van donar un cop d’Estat.

Durant la Guerra Freda, els Estats Units van demostrar la seva aposta 
decidida per erradicar el comunisme a tot el món. A Sud-Amèrica, 
van brindar el seu suport a militars que van protagonitzar cops 
d’Estat contra governs elegits democràticament a Brasil, Argentina o 
Paraguai. A Xile, a mesura que col·lapsava l’URSS, als anys vuitanta, 
la dictadura va començar a deixar espais democràtics. El 1988, 
Pinochet va acceptar celebrar un referèndum per preguntar a la 
població si volia que seguís com a president. Va sortir el “no”, amb el 55%, i un any més tard, el partit del 
liberal Patricio Aylwin, un històric polític dretà i referent dels partits de la Concertació pel “no”, va guanyar 
a les eleccions. El 1990, va iniciar la transició xilena, encara que el llegat dictatorial no es va erradicar: 
una part de la societat, la que va ser connivent amb la dictadura, va sostenir el seu poder; en el cas xilè, 
es va mantenir la Constitució dels anys vuitanta en què s’estipula la primacia de l’interès privat sobre el 
de la societat.

Durant dècades, l’esquerra xilena ha intentat sense èxit reformar aquesta Carta Magna ultraliberal. 
Després de l’esclat social del 2019, va començar un procés per redactar una nova Constitució que recollís 
la plurinacionalitat de l’Estat, i a més, a les eleccions presidencials es va imposar l’esquerra renovadora 
de Gabriel Boric. Tot i això, la il·lusió aviat es va truncar: la societat va rebutjar en referèndum la primera 
proposta constitucional i, el 2023, la dreta xilena va obtenir la majoria a l’assemblea que dirigeix el procés 
constitucional. Un nou bloqueig a les esperances de la societat maputxe.
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Als anys 90 és part de l’organització maputxe Aukin Wallmapu Ngulam, o Consell de Totes les Terres. Com va viure el 
poble el final de la dictadura?

L’any 79 es dicta una llei per a la subdivisió de les terres, després d’haver-se assentat novament els terratinents als 
territoris recuperats amb la reforma agrària [d’Allende]. Pinochet volia dividir les terres negant l’existència maputxe. 
Aleshores es va aixecar en la dictadura la primera organització maputxe, els anomenats ‘Centres Culturals’. Les 
organitzacions van avançar i, en la transició, es van dividir, perquè hi havia organitzacions amb diferents tendències 
polítiques: comunistes, socialistes, demòcrata-cristianes. A l’any noranta, com a escissió d’AdMapu, va néixer el 
Consell de Totes les Terres, on es va crear una estructura sociopolítica formada per organitzacions territorials.

Va dissenyar la bandera maputxe, o “Wenüfoye”, què representa?

Vaig ser un més dels que van participar en el procés. Van sortir cinc avantprojectes, un incloïa la part argentina dels 
maputxe. Busquem què tenien en comú les banderes regionals. I el 1992 va néixer la bandera multicolor, que té una 
franja blava que representa la dimensió espiritual, la franja verda suggereix el territori maputxe, i la part vermella 
representa la força, el poder i la genètica humana, encara que també les batalles sagnants contra espanyols i xilens. 
A la part superior, la bandera té greques en blanc i negre. Són 12, un nombre molt important, perquè la numerologia 
importa als maputxe; i al centre hi ha un cercle que és un kultrun [instrument tradicional], que dins té una mena de 
lluna nova, un element que sembla una estrella i que recorda els cinc elements, els cinc dits, de nou la numerologia, 
i a banda i banda destaquen dues figures que reflecteixen el poder del vent. El kultrun és l’element sublim, l’element 
central.

El disseny de la bandera maputxe va ser conflictiu. Diferents organitzacions no estaven d’acord amb el resultat final. 
Han passat 30 anys, i la bandera maputxe va estar present a l’esclat social del 2019. El seu poble està content amb 
la feina que va fer?

Les organitzacions maputxe s’havien dividit per pertànyer a partits polítics. Diverses tenien acords amb el Govern de 
transició de Patricio Aylwin, que ens havia de reconèixer a la Constitució, crear un marc institucional per als pobles 
indígenes i ratificar el conveni 169. Es va crear un marc institucional i legislatiu que va acabar sent de l’Estat i no 
dels pobles indígenes. Aquestes organitzacions no estaven d’acord amb el Consell de Totes les Terres, que tenia 
un caràcter autonomista. Tot i això, vam continuar la nostra feina i fa 30 anys vam sortir amb aquesta bandera, 
que no va ser reconeguda pel Govern. La bandera va ser creada per reivindicar les llibertats, l’autonomia, la lliure 
autodeterminació, que eren les consignes de l’esclat social; sens dubte, va impressionar veure-la allà, em vaig sentir 
orgullós d’haver contribuït a la història maputxe.

Quins són els principals objectius de la vostra organització Parlament Koz Koz?

Donar continuïtat al procés reivindicatiu de recuperació de terres ancestrals i defensar el nostre territori dels projectes 
d’inversió; amb les nostres accions hem evitat la construcció de set centrals hidroelèctriques en aquesta regió fins 
a l’any 2012. Un cop vaig haver d’anar a Itàlia a reunir-me amb l’assemblea d’accionistes d’Enel, que tenia projectes 
aquí. De moment, no hi ha projectes en marxa als nostres rius, encara que parlen de construir mini centrals elèctriques. 
No ho permetrem. Tampoc no volem que les embarcacions tinguin motor, perquè contaminen els nostres rius i llacs.

Les terres recuperades a Argentina són en molts casos improductives, sense valor per al mercat turístic o energètic. 
Passa el mateix a Xile?

A través de la llei indígena, redactada en la transició, es comença a comptar amb recursos i comença un procés de 
recuperació de terres en què l’Estat paga a particulars i terratinents. La majoria de les terres han estat negociades per 
la CONADI [Corporació Nacional de Desenvolupament Indígena], que és la institució de l’Estat per regularitzar-les. 
Encara que hi ha casos privats entre els particulars i els maputxe, generalment és la CONADI la que valida al procés; 
altrament, es corre el risc que la terra quedi a nom del particular. Però sí, a Xile hi ha terres productives i turístiques 
dels maputxe on es pretenen construir mansions d’adinerats.

Entrevista
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Com és la seva relació amb els maputxe d’Argentina?

Fem una feina conjunta per preservar els parcs naturals, encara que a Xile anem tard. Argentina és un estat federal i 
les regions tenen més possibilitats d’actuació, no com aquí, on impera el centralisme i les qüestions administratives 
són més difícils.

La Coordinadora Arauco Malleco (CAM) compta amb els Òrgans de Resistència Territorial, que recorren a la violència 
política. Com valora la violència política?

No estic d’acord amb algunes accions. Cal la violència quan l’Estat no vol dialogar, però hi ha grups que exhibeixen 
metralladores, armes, i no ho veig necessari, encara que aquestes armes no siguin per matar persones, sinó per fer 
els sabotatges, segons entenc per una entrevista que vaig llegir del portaveu de la CAM.

L’Estat xilè criminalitza els maputxe per aquests sabotatges.

Els maputxe reconeixen els sabotatges, però hi ha altres fets en què desconeixem l’autoria. En alguns casos, es va 
demostrar que no ho van fer els maputxe, per això hi ha policies o particulars presos. Aquests són autoatemptats, 
dirigits per grups armats que s’instal·len a la nostra comunitat en espera de l’Estat. Responsabilitzen el poble maputxe, 
que és transparent i reconeix les seves accions.

El poble maputxe ha tingut problemes amb l’esquerrà Gabriel Boric, i la dreta controla l’assemblea constituent. Com 
valora aquest procés que va generar il·lusió a la societat?

Com a Parlament Koz Koz, mai vam tenir il·lusió a Boric. A més, a l’assemblea constituent de la Constitució, els 
maputxe estan relacionats amb els partits polítics. Per això, sabíem que aquest procés no funcionaria.

Per què estan dividits els maputxe?

Sempre ha estat així. Es diu que, quan van arribar els colonialistes, es van fer amics dels espanyols. Els maputxe, 
sobretot, van donar suport a Allende. Després, al final de la dictadura, nosaltres no teníem afinitat amb les organitzacions 
polititzades; érem independents.

Per què un maputxe vota la ultradreta?

No són una majoria, moltes vegades ha guanyat la pseudoesquerra, ho dic per Boric, Lagos i Bachelet. A la nostra 
regió, el 30% o el 40% som maputxe. A altres regions, la dreta té més presència, per les plantacions de pi i eucaliptus. 
A més, més del 50% del poble maputxe resideix a les capitals, a Santiago. Per això, els maputxe no voten la ultradreta, 
encara que tampoc la pseudoesquerra.

Bolívia o Equador són estats plurinacionals que reconeixen els pobles indígenes. Com defineix la situació de les 
nacions a Xile?

Sempre està sota la tutela dels poders de facto, que són neoliberals. Els pobles indígenes segueixen subjugats als 
estats postcolonials; no s’ha avançat prou i, després de l’esclat social el 2019, el poble xilè està adormit. A altres 
països hi ha un debat polític més elevat: és el cas de Bolívia, Equador i Guatemala. Els pobles indígenes s’han de 
desfer de la influència dels estats colonialistes.

El paternalisme.

Sí.

Com afecta el cristianisme la identitat maputxe?

La religiositat occidental ha pertorbat la nostra espiritualitat i ha penetrat en el nostre pensament, que ha començat 
a ser més paternalista. La religió acaba sent política. Ha estat i és perjudicial per al nostre poble, i expliquem que 
aquestes religions imperialistes són aquí per continuar arrabassant els nostres drets i la nostra cultura.
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Fatimah Hossaini

“Encara no em crec que hagi abandonat casa meva 
amb una motxilla a l’esquena i en un avió militar.”

Fotògrafa i activista afganesa-iraniana

2001-2021: vint anys de guerra 
Després de l’atemptat contra les torres bessones a Nova York (2001), els Estats Units van decidir envair 
l’Afganistan per tal de fer caure el règim dels talibans (que havien ascendit al poder l’any 1996), en aquell 
moment lligats íntimament amb l’Al-Qaeda i Bin Laden, autor intel·lectual dels atemptats. El resultat va ser 
vint anys de guerra amb milers de persones mortes tant a causa dels combats (es calcula que van morir unes 
241.000 persones) com a causa de la fam i les malalties que se’n van derivar.

Per entendre la devastació del país, però, cal remuntar-se al 1979, quan la Unió Soviètica va envair-lo. En 
aquell moment els Estats Units van donar suport als mujahidins i l’URSS va haver de marxar del país el 1989. 
No obstant això, la guerra civil va continuar fins al 1996, any que els talibans finalment es van instal·lar en el 
poder i van instaurar un govern basat en la seva interpretació de la xaria, la llei islàmica. Van ser uns anys 
foscos, sobretot per a les dones, a qui se’ls van restringir totes les llibertats. Les imatges de les dones cobertes 
amb burques van fer la volta al món. El 2001, el país d’Àsia central era novament envaït, aquest cop pels Estats 
Units, liderat per l’administració de George W. Bush. Els Estats Units van poder controlar Kabul, la capital del 
país, però a la resta del país la situació poc va canviar.

La tornada al poder dels talibans i la pèrdua de llibertat de les dones afganeses
L’estiu del 2021 les tropes internacionals van abandonar de manera definitiva l’Afganistan i els talibans van tornar 
al poder. De llavors ençà, la situació al país s’ha anat deteriorant dia rere dia, especialment la situació de les joves i 
les dones, a qui ara ja no se’ls permet estudiar més enllà dels 12 anys. No poden anar ni a l’escola secundària ni a 

Fatimah Hossaini és una fotògrafa i activista afganesa-
iraniana refugiada a París des de l’agost del 2021, 
quan els talibans es van apoderar de l’Afganistan. La 
seva família, d’origen afganès, va haver de fugir a l’Iran 
durant la dècada dels vuitanta, a causa de la guerra 
afganesa-soviètica. Ella va néixer i créixer a Teheran, 
però el 2013 va decidir tornar a l’Afganistan. De llavors 
ençà, la seva vida es va dividir entre Kabul i Teheran. 
Tot i que va estudiar enginyeria industrial, aviat va 
saber que volia dedicar-se al món de l’art. D’aquesta 
decisió, explica: “A casa, els pares sempre van voler que 
estudiés una enginyeria; era el seu somni, per tant, vaig 
decidir fer-ho. Era bona en matemàtiques a l’escola i 
vaig matricular-me en enginyeria industrial. No obstant 
això, sempre vaig estar molt interessada en el món de 
l’art. D’adolescent m’agradava molt pintar i l’art formava 
part de la meva vida, però mai vaig pensar que m’hi 
podria dedicar, o almenys, tal com m’hi dedico ara. 
Però no va ser així, i aviat em vaig adonar que no podia 

continuar estudiant l’enginyeria”. Va ser llavors 
quan Fatimah Hossaini va demanar una beca per 
a estudiar fotografia a la Universitat de Teheran i li 
van concedir. Tot i l’oposició inicial del seu entorn, 
es va poder desenvolupar en aquest àmbit.

Durant els anys que va viure a l’Afganistan, a 
banda de dur a terme els seus projectes artístics, 
va impartir classes a la Universitat de Kabul. Les 
seves fotografies han aparegut en exposicions 
arreu del món i en diversos mitjans de comunicació 
internacionals com BBC, The Guardian o Al Jazeera. 
El 2019 va fundar Mastoorat Art , una organització 
sense ànims de lucre que treballa per a les dones, la 
joventut i la pau amb l’objectiu d’apoderar les dones 
a través de l’art I la fotografia i fer arribar l’art a totes 
les persones independentment de l’àmbit en què 
treballin.

https://elpais.com/internacional/2022-12-20/los-talibanes-prohiben-a-las-mujeres-estudiar-en-la-universidad-en-afganistan.html?rel=buscador_noticias
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la universitat. També se’ls ha prohibit exercir determinades 
professions, anar soles al metge o als parcs i jardins, conduir 
o viatjar soles. S’ha tornat a instaurar l’obligació de portar 
el burca. I, tot que l’agost del 2021 —quan els talibans van 
tornar al poder— van dir que les dones continuarien formant 
part de la vida social afganesa, la realitat no té res a veure.

No només la vida de les dones s’ha deteriorat: des de que 
els talibans van assumir el poder, tant homes com dones 
que s’han atrevit a aixecar la veu contra el règim han estat 
torturats i executats de manera sistemàtica. Els mitjans de 
comunicació han hagut de deixar de publicar i les ONG 
internacionals han hagut de marxar del país.

Crisi humanitària
A causa de la guerra, la tornada al poder dels talibans i una sèrie de circumstàncies climatològiques, el país viu una 
situació de crisi humanitària amb milers de persones desplaçades. L’afganesa és una de les poblacions refugiades 
més nombrosa del món. Tres quarts de les persones afganeses refugiades han estat acollides per l’Iran i el Pakistan. 
En aquests dos països hi ha uns dos milions de persones refugiades, segons l’ACNUR. S’estima que hi ha 3,4 milions 
de persones internament desplaçades en un país d’uns 40 milions d’habitants. L’estiu del 2021, l’Afganistan va 
viure una de les pitjors sequeres de les últimes dècades, el que va causar una crisi humanitària de la qual encara 
perduren les conseqüències. Aproximadament el 95% dels habitants de l’Afganistan pateixen inseguretat alimentària 
i problemes de desnutrició. A aquesta situació cal sumar-hi el bloqueig de les ajudes internacionals, el que ha 
provocat l’enfonsament d’una economia ja fortament debilitada.

https://data.unhcr.org/es/situations/afghanistan#_ga=2.44701220.1035916341.1676827027-415813803.1676827027
https://reporting.unhcr.org/afghanistan-situation-update
https://reporting.unhcr.org/afghanistan-situation-update
https://www.humanitarianresponse.info/en/operations/afghanistan/document/afghanistan-humanitarian-response-plan-2022
https://reliefweb.int/report/afghanistan/afghanistan-food-security-update-2-22-september-2021
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Un dels projectes fotogràfics amb més ressò que has dut a terme i estàs intentant continuar a França se situa al voltant 
de les dones afganeses vestides amb vestits tradicionals de l’Afganistan. Assegures que és molt important retratar 
aquestes dones des d’una altra dimensió que no sigui l’habitual, la que ens ensenyen els mitjans i que sempre sol ser 
la mateixa: amb el burca. Dius que aquest és l’Afganistan dels talibans, no l’Afganistan real.

Exactament. Aquesta sempre va ser la meva idea. A casa sempre vaig escoltar les històries que m’explicaven els 
meus pares i els meus avis, sobre aquest altre Afganistan. D’ençà que vaig anar-hi per primera vegada, el 2013, vaig 
poder veure la resistència, la resiliència i la bellesa d’aquestes dones. Quan es busca informació sobre les dones 
afganeses, només es troba allò que els mitjans de comunicació diuen sobre elles; i és sempre informació molt fosca. 
Mai hi vaig estar d’acord i vaig decidir canviar-ho.

Donar una altra perspectiva sobre la vida de les dones afganeses.

Les dones sempre es troben al centre de la meva feina. Quan es parla sobre zones que estan en conflicte, les 
dones sempre són les últimes. Són subestimades, elles i la seva vida. I aquest és el motiu pel qual les volia posar 
en el centre, però no des del clixé i des de la foscor, sinó posant en relleu la seva bellesa, els seus colors i la seva 
resiliència.

Qui va ser la primera dona que vas fotografiar?

Les meves germanes! Però això va ser abans de començar el projecte, perquè trobava que el que veia a través 
de la meva mare i les meves germanes era totalment diferent del que s’explicava.

Estàs refugiada a París d’ençà que els talibans van tornar al poder, l’agost del 2021. Has pogut continuar el projecte?

M’agradaria, però no està sent fàcil. Vaig haver de marxar de Kabul el 21 d’agost del 2021, cinc dies després 
que els talibans es fessin amb la ciutat; així que no vaig poder acabar el projecte. Aquí, a l’exili, m’està resultant 
complicat perquè he perdut les meves fonts i m’he desconnectat de la inspiració que necessito per a dur a terme 
el projecte. Ara em centro en el meu viatge abans d’abandonar l’Afganistan, en l’exili. Els meus avis es van haver 
d’exiliar, els meus pares també, jo també. Tot i que mai vaig imaginar que hauria de marxar de casa meva de la 
mateixa manera que ho van fer els meus avis. Però aquesta és la realitat de la meva vida en aquests moments; 
i crec que necessito donar-li una resposta. La meva feina artística ara va amb aquesta nova onada.

Tenies un visat per anar als Estats Units, però en l’últim moment vas decidir marxar a França. Per què?

L’experiència d’haver d’abandonar Kabul i la caiguda de la ciutat és molt fresca en el meu record i encara fa 
mal. Ara fa dos anys de tot plegat. Per a ser honesta, he de dir que em vaig sentir traïda pels Estats Units, i sé 
que no només és cosa meva: tots els afganesos i afganeses se senten així. El dia que vaig decidir marxar, estava 
en xoc, però tenia clar que no volia volar cap als Estats Units, tot i que tenia un visat perquè tenia prevista una 
exposició al setembre a Nova York. Em vaig col·locar a la filera de la gent que marxava als Estats Units, però 
llavors vaig començar a adonar-me de com s’estaven comportant les tropes estatunidenques. Els mitjans no en 
van parlar, però vaig veure el comportament dels nord-americans amb la gent que havia perdut casa seva. No 
m’ho podia creure; i no volia marxar a un país que ens havia traït. Vaig mirar per posar-me en alguna de les files 
dels països europeus. Les autoritats cridaven: Itàlia, Gran Bretanya, Alemanya... Hi havia moltíssima gent. Les 
tropes franceses marxaven i els vaig cridar i vaig anar cap allà. França va evacuar periodistes i artistes francesos 
i així és com vaig arribar a París.

Com han estat aquests dos anys a França?

Complicats; i encara ho són. No és fàcil estar lluny de les teves arrels, de les olors de la teva ciutat, de la gent 
que t’estimes. Després hi ha tot el procés psicològic: mai m’hauria imaginat que després de dues dècades de 
democràcia a l’Afganistan succeís això. Tenia moltes esperances en el futur d’aquest país. Encara no em crec 
que hagi abandonat casa meva amb una motxilla a l’esquena i en un avió militar. Encara lluito amb aquest 
pensament i intento sobreviure’l i no perdre’m. També estic contenta aquí perquè tant França com París m’estan 
tractant molt bé.

Entrevista
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En quin sentit?

Soc una persona que ho ha perdut tot; i aquest país no només m’ha salvat la vida, sinó que també ha salvat la 
meva veu. M’han ofert la millor residència artística a França i tinc un estudi al cor de París. Durant aquest temps 
he tingut la possibilitat d’exposar tant a França com a la resta d’Europa. També he conegut a persones increïbles. 
Però els sentiments són contradictoris: perquè el cor encara em fa mal.

Com era la vida a l’Afganistan abans que els talibans tornessin?

La vida no era perfecta, però les noves generacions estaven fent coses que estaven molt bé. A Kabul hi havia 
cafès, tertúlies, instituts on reunir-se i parlar de política i molts altres temes. Les dones podíem fer això. Jo feia 
classes a la Universitat de Kabul i estava en contacte amb les estudiants. A les meves classes ningú no portava 
el vel. Sense poder comparar amb Europa, però, en el nostre context, estàvem experimentant la llibertat. Molta 
gent de la diàspora havia tornat i hi havia esperança. Òbviament, també hi havia problemes de seguretat; però 
teníem una vida.

El teu entorn també va poder marxar?

La gran majoria d’amics i familiars sí, però conec estudiants meves i alguns periodistes que encara són allà.

Creus que podràs tornar-hi aviat?

No ho sé. Alguns països han reconegut el règim talibà. De fet, fins i tot han obert ambaixades en alguns països, 
com Itàlia. Llavors, no; de moment no tinc esperances. A més els talibans d’ara no són els talibans de fa vint anys. 
En saben més; tenen xarxes socials i saben com comunicar-se. També tenen accés a totes les dades del país i la 
tecnologia que van deixar-hi els Estats Units. És complicat fer prediccions; el que sí que sé és que no viuré sota 
el seu règim, sota el règim d’un grup terrorista que ha assassinat familiars, amics i estudiants meus; un règim 
que ha esborrat la cultura afganesa i que ha esborrat el país. A més, si mirem les estadístiques, hi ha una cosa 
clara: en la majoria de casos, la gent que s’exilia, no torna mai al seu país. I l’Afganistan en el qual jo vaig viure 
no té res a veure amb l’Afganistan actual.

Potser si canvien les coses...

Quan vegi que la meva vida i la de la resta de dones no està en perill, hi tornaré.
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Martha Moreno Guati Rojo

“Moltes de les dones que migren saben que seran violades; 
i moltes d’elles es vesteixen com a homes perquè no les 
assaltin o usen mètodes anticonceptius amb antelació.”

Activista mexicana pels drets de les 
persones refugiades i de les dones 

El corredor migratori Huehuetenango-Comitán, un parany mortal per a les dones que migren 
Cada any, milers de dones procedents de diferents països de Centreamèrica travessen la frontera entre 
Guatemala i Mèxic. El corredor migratori Huehuetenango-Comitán, a la frontera amb Chiapas entre tots 
dos països, és un dels menys observats per les organitzacions en defensa dels drets humans i, fins 
fa relativament poc, ni tan sols es reconeixia com a corredor migratori, malgrat haver-se convertit, en 
els últims anys, en un dels punts fronterers més importants per al flux migratori de dones i homes 
d’origen centreamericà. “En FOCA vam començar a estudiar per on arribaven les dones que sortien de 
Centreamèrica i que apareixien de sobte a Chiapas. Elles ja no viatgen al Tren “la Bèstia”, així que no 
sabíem per on creuaven”, explica Martha Moreno. Va ser a partir d’aquest interrogant que en FOCA van 
decidir dur a terme una cartografia sobre els llocs exactes de trànsit a la frontera i va ser quan es van 
adonar que moltes dones creuaven pel corredor migratori Huehuetenango-Comitán. Aquest pas està 
controlat pel crim organitzat i les dones són sotmeses de manera sistemàtica a diferents violències. Quan 
arriben a Chiapas, moltes d’elles han estat assaltades, violades, maltractades o extorquides. 

FOCA i el Model Integral d’Atenció a Dones en les Migracions  
Per a atendre aquestes dones, Martha Moreno i l’equip de FOCA han aconseguit, en els últims anys, 
implementar un Model Integral d’Acompanyament a Dones en les Migracions basat en la teoria feminista, 
l’enfocament de drets humans i la interculturalitat. Més enllà de l’assistència, el model busca que les 
dones es converteixin en gestores dels seus processos migratoris des de la no revictimització.   

Martha Moreno és sots-coordinadora del programa 
Gènere i Migracions de FOCA (Formació i Capacitació, 
Associació Civil), una organització de Chiapas (Mèxic) 
sense fins de lucre, fundada en 1996 i conformada per 
un equip interdisciplinari feminista que té com a objectiu 
promoure l’exercici dels drets per a les dones, els seus 
pobles i organitzacions, des d’una perspectiva de gènere i 
interculturalitat.  

Va néixer a Ciutat de Mèxic, però fa 35 anys que viu en 
San Cristóbal de las Casas, en l’estat de Chiapas; i uns 
27 que treballa pel benestar de les dones en l’àmbit dels 
seus drets, la salut, per una vida lliure de violència i pel 
dret al trànsit i a poder migrar amb seguretat. Coneix 
les comunitats indígenes de Chiapas amb detall, ja que 
anteriorment va treballar en la selva amb dones zapatistes 
en l’àmbit del dret a la participació i l’organització. 
Antropòloga social de formació, des de fa 15 anys s’ocupa 
en FOCA de la sistematització d’un model integral d’atenció 

i acompanyament a les dones migrants. Martha 
Moreno també té estudis d’administració i empresa 
i un doctorat en Teoria Feminista per la Universitat 
Complutense de Madrid.  

Explica que el seu primer contacte amb el treball 
humanitari es va produir mentre estudiava la carrera, 
quan va decidir anar amb els jesuïtes a una de les seves 
missions a Oaxaca. “Va ser allí on em vaig adonar per 
primera vegada de totes les problemàtiques a les quals 
han de fer front les comunitats indígenes: no tenen 
aigua corrent, ni llum, ni drenatges i hi ha moltíssima 
violència cap a les dones. Veient tot això, vaig pensar 
que havia de fer alguna cosa”. I això és precisament 
el que va fer: es va instal·lar a Chiapas i va començar 
a treballar amb diferents organitzacions socials en la 
selva, la costa o la serra. Actualment viu a cavall entre 
Barcelona i Chiapas, i continua lluitant pel respecte 
dels drets humans, especialment els de les dones.  
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El model consta de cinc parts: una primera 
d’acompanyament, una altra de formació i enfortiment 
intern per als equips que donen l’acompanyament, 
una altra relativa a la incidència, una de recerca i una 
altra de difusió. En la part d’incidència es denuncia 
la situació d’aquestes dones i es treballa amb les 
autoritats perquè el trànsit sigui més segur. En la de 
recerca, es reuneixen dades per sustentar la justificació 
de les accions que FOCA duu a terme: “Documentem 
la violació dels drets de les dones per poder elevar la 
denúncia a instàncies institucionals”, explica Moreno. 
Finalment, en la part de difusió, es visibilitza la realitat 
d’aquestes dones migrants, els perills i vulneracions 
als quals s’enfronten. Per a això, FOCA compta amb 
una estació de ràdio des de la qual s’emeten podcasts 
i també es produeix material audiovisual, com a documentals.  

Des de fa un any i mig aproximadament, FOCA juntament amb tres organitzacions catalanes (Almena 
Feminista, Creación Positiva i Mujeres Pa´lante) duen a terme un projecte de cooperació internacional 
finançat per la Generalitat de Catalunya. El projecte busca donar suport al treball que FOCA realitza 
a Chiapas i, a Catalunya, fer una anàlisi i propostes per a un acolliment feminista, basat en drets i 
interseccional, prenent com a referència el model de FOCA.

Treball amb les llevadores indígenes en l’estat de Chiapas  
FOCA, a més del programa de migració, també compta amb un programa de salut que va orientat a protegir 
i dignificar el treball de les llevadores tradicionals. En 2014, juntament amb altres organitzacions socials 
va impulsar la formació del Moviment de llevadores tradicionals de Chiapas “Nich Ixim”. “A Chiapas, 
Guerrero i Oaxaca, la població indígena està molt marginada i viu lluny de les ciutats i dels hospitals. En 
aquests territoris són les llevadores tradicionals les que atenen les dones. Aquestes professionals tenen 
coneixements ancestrals, no obstant això, a Mèxic existeix una forta criminalització cap a elles, ja que 
se’ls culpa de les morts maternes, oblidant que, si elles no s’encarreguessin de les dones en les seves 
comunitats, moltes dones moririen”, explica Martha. En aquest context, des de FOCA es treballa per donar 
formació tècnica i en lideratge a les llevadores amb la finalitat que tinguin una millor atenció a les dones 
i al seu torn, estiguin enfortides com a agents polítics que interlocuten amb les institucions de salut per 
exigir: reconeixement a la seva labor i aportació social, millors condicions de treball; exigir el dret de les 
dones a decidir amb qui i on parir, el dret dels nascuts amb llevadores a tenir la seva acta de naixement i 
el dret a tenir serveis de salut de qualitat per a totes les comunitats de Chiapas. 
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Vostè porta temps ocupant-se de la consolidació d’un Model Integral d’Acompanyament a Dones en les 
Migracions que consta de dos pilars: l’acompanyament psicosocial i l’acompanyament jurídic. Per què és tan 
important abordar aquesta problemàtica des d’un model integral?

Molts models d’atenció són assistencialistes i no tenen en compte les necessitats específiques de les dones. 
En primer lloc, en la ruta cap als Estats Units a penes hi ha albergs, i la gent en trànsit es troba amb pocs 
recursos. Amb el govern de López Obrador i la situació actual als Estats Units, Mèxic s’està convertint d’un 
país de pas a un país de destinació. En aquest context, comencem a observar quin tipus d’atenció es donava 
a aquestes dones en els albergs i observem que no estaven protegides i eren violades. I d’aquí va sorgir el 
model d’acompanyament integral.

En què consisteix?

Les dones arriben a les Cases de dia i se’ls explica en què consisteix l’acompanyament. No sols ens interessa 
oferir-los recer i alimentació, sinó també informació. Ens interessa que s’enforteixin com a persones; ho fem 
a través de xerrades, tallers que tenen a veure amb el maneig de les emocions i la gestió de la violència que 
han viscut durant el trànsit. També se’ls dona suport en qüestions d’alimentació, allotjament i, en cas que ho 
necessitin, se les deriva als serveis de salut. Si la dona està interessada en l’acompanyament passa a una 
entrevista en profunditat amb la psicòloga, treballadora social i advocada per iniciar la construcció del seu 
expedient. Amb aquest model, les dones estan acompanyades durant tot el procés.  

I també se’ls dona assistència jurídica.

Sí, perquè puguin accedir a una targeta de residència, que a vegades triga fins a 3 mesos a ser atorgada. En 
el jurídic, és important que no hi hagi una revictimització: no volem que les dones hagin d’explicar la seva 
història innombrables vegades; per això FOCA es converteix en el seu representant.  

Quins són els beneficis d’aquest model integral?

El model, a més de donar una atenció directa a necessitats immediates, té com a objectiu acompanyar a les 
dones per enfortir la seva agència de manera que puguin prendre decisions que beneficiïn la seva vida. El més 
important del model és que està centrat de manera integral en la dona i és ella qui és la titular en el procés de 
sol·licitud. ACNUR, per exemple, segueixen la lògica de l’home com a cap de família i per tant, ell és el titular 
del procés. Des de FOCA pensem que aquest petit moviment desestabilitza el poder que molts homes tenen 
sobre les dones durant la migració i les situa a elles en un lloc de menor vulnerabilitat. Compartim el model 
amb altres organitzacions que donen suport a població en la migració amb la finalitat que aquesta perspectiva 
feminista vagi difonent-se cada vegada més.

Es tracta, a més d’un model intercultural.

Sí, perquè les dones que atenem venen de diferents països i tenen diferents maneres de viure i de veure la 
vida. En funció de qui tenim davant, fem un acompanyament o un altre. Quan parlem d’interculturalitat, fem 
referència a tenir en compte les seves especificitats culturals.  

Quins són els perills més comuns que enfronten les dones que transiten pel corredor Huehuetenengo-Comitán?

Aquest corredor just ara s’està començant a reconèixer com a corredor, i és gràcies a la recerca que vam fer. 
Fins llavors, no estava ni visualitzat ni nomenat. La incidència ha fet que això es conegui com a corredor, ja 
que abans era considerat un pas cec en la ruta. Es tracta d’un terreny muntanyenc, molt inhòspit i perillós. 
Les dones enfronten violacions, segrestos per a tracta de comerç sexual i extorsions per part de tota mena de 
persones. Tothom les extorqueix i les assalta.

Entrevista
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Moltes han de saber els perills del trajecte.

Moltes de les dones que migren des de les comunitats saben que seran violades; i moltes d’elles es vesteixen 
com a homes perquè no les assaltin o usen mètodes anticonceptius amb antelació. Es violen tots els seus 
drets, per això volem que es reconegui aquest corredor i que hi hagi més protecció per a elles.   

Investiguen sobre les persones desaparegudes en la ruta migratòria, en FOCA?

Estem desbordades i no ens dona la vida. Altres organitzacions sí que s’ocupen d’això, però nosaltres no, 
perquè ni tan sols tenim els recursos humans per a dur a terme aquesta tasca. La via de buscar persones 
desaparegudes és gegant, i es necessiten molts recursos. A Mèxic tenim un problema molt greu amb les 
persones desaparegudes i encara no hi ha mesures governamentals clares per a fer front a això.

Un altre dels problemes que enfronten les dones que migren són els prejudicis i la criminalització per part de la 
població local. Abordeu aquest tema per a sensibilitzar als locals?

Fem difusió i tenim una campanya permanent de ràdio. Estem fent spots perquè s’entengui que la migració 
és un fenomen que va en augment, que ens pot passar a qualsevol de nosaltres. Volem que la gent entengui 
per què migren aquestes dones, què els succeeix i evitar així la criminalització. Hi ha moltíssima gent que 
encara creu que la gent que migra procedent de Centreamèrica pertany a les maras, i per això tenen por. Cal 
explicar-los que no és així.  

En 2014 va impulsar el moviment estatal de llevadores a Chiapas. Com va sorgir? De quines necessitats i quins són 
els reptes de futur?

La llevadoria tradicional és un ofici solitari i individual; a penes hi ha intercanvi de coneixements entre les 
llevadores. No obstant això, enfronten problemes comuns (prohibició en l’atenció de parts, maltractament, 
discriminació i amenaces per part del sector salut, utilització, entre altres). Per això, en 2014 es crea el Moviment 
Estatal de llevadores de Chiapas “Nich Ixim”. Actualment compta amb unes 600 llevadores, encara que a 
Chiapas hi ha unes 5.000. La idea és que elles trenquin amb l’aïllament i puguin treballar juntes i s’organitzin 
políticament per fer front a les envestides de les institucions de la salut. Per això els nostres eixos de treball són 
la formació política i el lideratge. Un altre dels objectius és poder resoldre el problema relatiu a les actes de 
naixement dels nounats que han estat atesos per llevadores. Fins al moment, al no reconèixer el treball de la 
llevadora, ni la seva constància d’enllumenament, els nounats no obtenen la seva acta de naixement violant-
se el seu dret a la identitat. En l’àmbit nacional, juntament amb llevadores, organitzacions civils i l’acadèmia, 
estem construint una Agenda Nacional per a la defensa i la promoció de la llevadoria tradicional.



28

“No podem normalitzar la mort i el conflicte. La pau serà 
possible quan es garanteixi la justícia.”

Comunicadora indígena del poble 
Nasa al Cauca (Colòmbia)

Una vida dedicada a la comunicació 
La de Dora Muñoz és una vida dedicada a la comunicació i a la formació de processos comunitaris per a 
apoderar i enfortir un territori històricament colpejat per la guerra. L’activista va iniciar el seu treball com a 
comunicadora en 2002 a Ràdio Pa’yumat, de l’Associació de Capítols Indígenes del Nord del Cauca, i des de 
llavors ha format part de diferents iniciatives. Entén la comunicació com una activitat tant política com espiritual 
i en el seu discurs sempre destaca la importància d’una comunicació pròpia: una comunicació indígena en la 
qual es pugui donar veu a les reivindicacions de les comunitats i es puguin denunciar les diferents violències 
que viuen. En la cosmovisió dels pobles originaris, l’espiritualitat és un element fonamental; i la comunicació 
conforma una eina de primer ordre en aquesta espiritualitat. “És a través de la comunicació que podem 
transmetre els nostres sabers i pràctiques de vida. Un dels espais on la comunicació adquireix més importància 
és en les assemblees comunitàries, que és on es prenen les decisions més importants. Aquestes assemblees 
són un element fonamental de comunicació, com la minga comunitària (treball comunitari). Després podem 
parlar de la comunicació instrumental que duem a terme a través de diferents eines, com per exemple la ràdio, 
que és un dels mitjans més forts i pràctics i que porta més de trenta anys en les comunitats”. 

Per al Poble Nasa, és fonamental poder tenir una comunicació pròpia, ja que els mitjans generalistes no solen 
recollir el punt de vista i les denúncies dels pobles originaris i, a vegades, tergiversen la informació o no donen 
el suficient context com perquè sigui comprensible a la resta de la població. Respecte a això, la comunicadora 
destaca que: “Cal buscar estratègies perquè no siguin els altres el que parlin per nosaltres, sinó que siguem 
nosaltres, des dels pobles i el territori, els que visibilitzem, denunciem i compartim els nostres processos i somnis 
col·lectius; el nostre sentir, nostre pensar, el nostre art, la nostra música”. Per a això, el Poble Nasa compta amb 
unes 20 ràdios comunitàries indígenes. I són aquestes estacions les que donen veu a les diferents comunitats, 
fan circular la informació, denuncien situacions i des d’on es transmeten sabers ancestrals. 

Dora Muñoz (Corint, regió del Cauca, Colòmbia, 1977) 
és una comunicadora indígena pertanyent al Poble 
Nasa de la regió del Cauca, a Colòmbia. Des de fa més 
de vint anys treballa en la producció de continguts 
comunicatius indígenes per denunciar i donar visibilitat 
a les diferents problemàtiques i vulneració de drets a 
les quals s’enfronta aquest poble ancestral; entre elles 
la persecució, el reclutament forçat de joves per part de 
diferents grups armats i l’assassinat de líders indígenes. 
L’activista, que forma part del grup de comunicadors 
indígenes “We’jxia Kaa’ senxi” i ha format part de 
l’Associació de Capítols Indígenes del Nord del Cauca i 
del Consell Regional Indígena del Cauca, també treballa 
en la formació de processos comunitaris. En el moment 
en què s’escriuen aquestes línies, Dora Muñoz viu a 
Barcelona des de fa un parell de mesos, acollida pel 
Programa Català de Protecció de Defensors i Defensors 
dels Drets Humans. 

 L’arribada es va produir perquè al març del 2022, 
el seu espòs, dirigent indígena i defensor dels 
drets humans, va ser assassinat. Tenia un càrrec 
representatiu d’autoritat tradicional al Cauca davant 
l’Associació de Capítols Indígenes del Nord del 
Cauca. Després de l’assassinat del seu marit, va 
prendre la decisió de marxar-se, al costat del seu fill, 
que estava estudiant en la universitat. “No ens vam 
anar de manera immediata, sinó que ens vam donar 
un temps per a estabilitzar-nos emocionalment 
després del succeït. Ara volem aprofitar l’espai per 
a donar a conèixer què va passar”. Dora Muñoz 
explica que la justícia respecte a l’assassinat del 
seu company no ha avançat, i que el cas es troba en 
mans de la fiscalia colombiana. Mentrestant, ella i el 
seu entorn busquen suport en les institucions i les 
organitzacions relacionades amb la justícia, la pau 
i els drets humans. Perquè com ella mateixa indica, 
“no es pot parlar de pau sense justícia”. 

Dora Muñoz
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En aquests moments i després de l’assassinat del seu 
company, Dora Muñoz pensa a recompondre’s, i també 
a tornar a la terra que la va veure néixer. En un futur 
no massa llunyà es veu de tornada a casa, amb la seva 
comunitat, acompanyant-la i caminant al costat d’ella 
en els processos comunitaris. Té especial interès a 
continuar amb la seva labor de formadora, ja que la 
considera molt important. “Jo li aposto al tema de la 
formació: aquesta formació des dels sabers propis, des 
de les dinàmiques organitzatives dels territoris”.

El Poble Nasa, comunitats en foc creuat  
El Poble Nasa es troba disseminat per tot el territori colombià, però la gran majoria d’ells habita en el departament 
del Cauca. Allí viuen uns 250.000. Es tracta del segon poble originari amb més individus. La regió del Cauca 
viu des de fa anys submergida en una situació de guerra i foc creuat entre diferents grups. En els últims anys 
i malgrat la signatura dels Acords de Pau en 2016, el territori ha vist un augment de les amenaces contra els 
defensors i defensores dels drets humans, inclosos líders indígenes que defensen el territori i els seus drets. 

En l’actualitat, el Poble Nasa del Cauca enfronta diferents amenaces: enfrontaments entre diferents grups —
dissidències de grups armats, paramilitars, forces públiques—, reclutament forçat de joves o el desplaçament 
forçat de persones i famílies a causa de la violència en el territori. Com explica Dora Muñoz en primera persona: 
“Per a uns som amics d’uns, per als altres, dels altres. Ens posen entre l’espasa i la paret. No sabem mai què dir 
ni si es generarà alguna conseqüència. Es generen confusions en la comunitat i les amenaces per part dels uns i 
els altres són permanents. Per exemple, en l’Acord de pau, els programes de substitució [dels cultius d’ús il·lícit] 
no van ser pràctics, i en el territori, poques famílies es van acollir als programes, perquè no hi havia garanties 
reals. Això va generar problemes perquè molta gent en les comunitats es va veure involucrada en el tema del 
cultiu, controlat pels grups armats. Aquí es van produir i es continuen produint desequilibris i problemes en les 
famílies”. Un altre dels problemes greus als quals han de fer front les comunitats Nasa és el reclutament forçat 
de joves, als quals els diferents grups armats posen al capdavant perquè actuïn com a escuts.

Davant aquest escenari, les organitzacions indígenes tracten de mantenir la seva força i fer l’acompanyament 
a les comunitats per enfortir els plans de vida de les famílies i que no sucumbeixin al conflicte. Dora Muñoz 
ho té clar: “no podem normalitzar la mort i el conflicte. La pau serà possible quan es garanteixi la justícia”. 
Segons Indepaz, en el que portem de 2023, han estat assassinats 100 líders socials i defensors/es de drets 
humans, dels quals 25 pertanyen als pobles originaris. En el període esmentat també s’ha assassinat a 24 
excombatents de les FARC, tots ells signants de l’Acord de Pau. Si es mira cap endarrere, la xifra adquireix una 
major dimensió: entre novembre de 2016 i el 31 de juliol de 2023 han estat assassinats 1.513 líders i lidereses 
socials i defensors de drets humans.

https://www.ohchr.org/es/press-releases/2022/03/colombia-un-expert-says-killings-nasa-indigenous-human-rights-defenders
https://indepaz.org.co/lideres-sociales-defensores-de-dd-hh-y-firmantes-de-acuerdo-asesinados-en-2023/
https://indepaz.org.co/balance-de-seguridad-primer-ano-del-gobierno-petro/
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El Poble Nasa és el segon en població a Colòmbia. També és un dels pobles que més ha sofert la guerra.

Som el segon poble indígena més gran; el primer és el Wayú, [que representa el 20% de la població 
indígena a Colòmbia], que viu a la frontera entre Veneçuela i Colòmbia. La major concentració d’indígenes 
del Poble Nasa està al Cauca, però també hi ha en altres deu departaments. Es tracta de comunitats que 
van haver de migrar del territori a causa de la violència, la situació soci econòmica o la falta de terres, entre 
altres. Estem organitzats en estructures pròpies. Ja fa anys que el nostre territori viu submergit en diferents 
conflictes i els que més hem sofert les conseqüències d’aquesta situació hem estat la població civil. És per 
això que sempre li hem apostat molt fort al procés de pau; i ho hem fet amb esperança. 

No obstant això, no tot està sortint segons el que es preveu en els Acords. 

Sabíem que l’Acord de pau tenia molts buits: no va tenir en compte totes les demandes ni tampoc la mirada ni 
les necessitats de la població civil. No obstant això, ho vivim com un pas molt positiu i amb molta esperança. 
Durant alguns mesos es va respirar fins i tot un ambient de pau: no s’escoltaven ràfegues ni bombardejos, a 
penes es veia la presència de grups armats, es podia caminar en pau, etcètera. En definitiva, es percebia un 
ambient d’harmonia i tranquil·litat. Això va durar poc temps i aviat van començar a sorgir altres violències: 
assassinats selectius i l’increment de la presència de gent estranya en els territoris relacionats amb el 
narcotràfic. En les comunitats es van començar a generar disharmonies, comencem a veure el sorgiment de 
bandes de delinqüents i a veure grups uniformats amb diferents distintius. Després es va començar a dir que 
l’Acord de pau no s’estava complint, perquè no es respectaven les condicions i no hi havia garanties mínimes 
perquè les persones desenvolupessin activitats relacionades amb el Procés. A més, a causa de l’incompliment 
de les condicions, algun grup dissident de les FARC va tornar a prendre les armes. Es van tornar a generar 
disputes pel territori i vam ser novament ocupats, no sols per les FARC, sinó per molts altres grups, com les 
forces públiques. Van reaparèixer les amenaces signades per diferents grups, entre ells els paramilitars; també 
els pamflets signats pels càrtels del narcotràfic. Un no té la certesa de saber qui són. En algunes parts del 
territori hi havia reguardes de l’exèrcit, la dissidència de les FARC, de l’ELN. Molta violència. 

 

Després de la victòria, al juny de 2022, de Gustavo Petro, ex alcalde de Bogotà, exsenador i exguerriller de la M-19 i 
França Márquez, afrodescendent i activista ambientalista, a Colòmbia s’inicia una nova etapa. Com va viure el Poble 
Nasa aquest canvi? 

Des de les comunitats indígenes ho vam viure amb molta esperança i es va apostar amb força per aquest 
canvi. Entenem que no tot es canvia des del govern, però tenir a persones que entenguin, més empàtiques i 
que saben les dinàmiques dels processos és, sens dubte, favorable. Es va apostar amb esperança i força en 
les urnes, però també en la proposició de canvi d’estructures polítiques i lleis. En les comunitats hi ha molt 
de desig per generar aquests canvis estructurals. També ho hem viscut amb temor: no és fàcil, perquè la 
dreta conservadora, que ha estat moltíssims anys en el poder, no està conforme i no es resigna. Usa totes les 
estratègies, mentides i ardits possibles per deslegitimar i impedir que tots aquests canvis i propostes avancin. 
Som conscients de tot això i també som conscients que no sols des dels governs es generen els canvis. 
L’important és continuar parlant de la pau. Encara que personalment crec que per a la pau total encara queda 
molt; però és una aposta en la qual hem de caminar tots junts. El bo és que el govern actual té la voluntat 
d’escoltar i d’acostar-se als territoris. 

 

Per a vostè, què és comunicar? 

Comunicar va més enllà d’informar, de mostrar o de contar una història o un fet. La comunicació ha de 
buscar remoure consciències i mobilitzar; transformar les realitats que no ens agraden i generar accions que 
transformin, tant des del personal com des del col·lectiu. Aquest és el paper de la comunicació. 
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https://ayudaenaccion.org/blog/derechos-humanos/comunidades-indigenas-colombia/
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Quina importància tenen les ràdios comunitàries en el territori? 

La ràdio, en el nostre territori, és un element molt important, perquè té molta força i una capacitat de 
mobilització molt gran. Totes les informacions, convocatòries i denúncies es donen a través de la ràdio. Al 
Cauca tenim unes 20 ràdios indígenes comunitàries i són elles la veu de la comunitat. És a través de la ràdio 
que la comunitat s’assabenta, s’informa i el més important: ens fa arribar les seves informacions. És l’espai 
que més s’acosta a la comunitat. La idea, a més de que la gent arribi a la ràdio; és que la ràdio arribi a la gent. 

 

I com usen les xarxes socials? 

Les xarxes socials són una eina molt útil i assequible. Com en tots els llocs, les usen més els joves que els 
majors. 

 

Quin és el focus de la comunicació que es duu a terme des d’aquestes ràdios? 

Una de les coses per les quals hem apostat és per l’enfortiment de l’idioma propi, el nasa yuwe. Convidem a 
la gent de les comunitats, als qui estan liderant els processos i als majors. El que té de bo la ràdio és que ens 
permet donar veu a molta gent, i aquesta és la seva màgia. També hem apostat per la producció de contingut 
audiovisual i per la formació. Respecte a això últim, hem creat escoles tulpes de comunicació, o cosa que és 
el mateix: espais de comunicació en els quals formem a joves i a companys. Se’ls ensenyen coneixements 
tècnics, com treballar els continguts, com escriure, com fer un programa de ràdio, etcètera. Ens centrem en 
què es vol comunicar i com; quin és el missatge que es vol donar. Més enllà d’aprendre a manejar les eines, 
s’ensenya el sentit polític de la comunicació en relació als seus contextos. Això és clau: per a poder entendre 
la comunicació com a eina estratègica per a la veritat i la vida, cal tenir formació política. Perquè si nosaltres 
no comptem la nostra versió, els mitjans oficials mai ho faran. Mai sortirà la nostra mirada. 

 

En alguna ocasió ha comentat que alguns mitjans generalistes colombians han contribuït al conflicte i que 
en moltes ocasions les informacions es donen sense el context apropiat. Per què és tan important tenir una 
comunicació pròpia? Parla de la comunicació indígena. En què consisteix?   

Consisteix a entendre i comunicar els missatges de la naturalesa. Per a nosaltres, com a éssers Nasa i gent de 
la terra, la naturalesa és un ésser viu que ens parla en tot moment. Enfoquem la comunicació més enllà dels 
mitjans tecnològics, més enllà de narrar, o explicar, sentim la comunicació des del territori i des de la Mare 
Terra. Parlem d’una comunicació espiritual, que és la que nosaltres, com a persones indígenes, manegem. La 
naturalesa ens parla; i ho fa de diferents maneres. Ens mostra a través de la pluja, el tro, l’arc de Sant Martí. 
Ens dona molts missatges i ens mostra els canvis. 

 

Com veu el Poble Nasa tot el que està ocorrent amb el planeta? 

Els nostres majors espirituals ens diuen que la Mare Terra està malalta i que ens està demanant que la 
respectem i la cuidem. Nosaltres parlem d’aquests missatges de la naturalesa, dels anomenats naturals. La 
comunicació que ens està manant la Mare Terra, més enllà d’un àudio, una fotografia, un text, és un missatge. 
Entendre i vivenciar aquest tipus de comunicacions és una estratègia tant espiritual com política; perquè 
estem posant sobre la taula un saber determinat. Per això diem que la comunicació indígena va més enllà del 
tecnològic o l’instrumental. És la comunicació que tenim arrelada al nostre territori. 

 

Entre les noves generacions, hi ha interès en aquests sabers i a continuar amb les tradicions? 

Precisament és la joventut la que està impulsant molts dels processos dins de l’organització. Per exemple, el 
Moviment Juvenil és històric i ha estat un planter de líders. El meu company, assassinat fa poc, va conrear el 
seu lideratge en valors des d’aquest moviment. Crec que és la joventut la que està apoderant uns certs espais 
i dinàmiques i és precisament per això que són ells els que estan en el punt de mira. Són els més agredits, 
els més reclutats i als quals més assassinen. També és cert que hi ha molts joves desinteressats del procés, 
que no veuen alternatives i que s’han distanciat de la comunitat. Però hi ha l’esperança que la joventut pugui 
continuar abanderant aquestes accions i aquestes dinàmiques.
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Defensant els drets
    humans des de Catalunya
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Domingo Morales

“Surt més barat vulnerar els drets de les 
persones que garantir-los”

Membre de la Plataforma Fruita 
amb Justícia Social

Plataforma Fruita amb Justícia Social, la lluita pels drets de les persones treballadores
La Plataforma Fruita amb Justícia Social, creada el 2015 a Lleida, treballa en diferents direccions, però el 
seu objectiu principal és assessorar els treballadors del camp per tal de garantir els seus drets. Tenen un 
programa de deu demandes: allotjaments per a dignificar la vida de les persones temporeres de la fruita, 
papers sense contracte, accés universal a la sanitat i atenció mèdica als campaments i concentracions de 
treballadors, canvi de les formes contractuals, creació d’un consell regulador per al segell de fruita amb 
justícia social, compliment del conveni agrari, increment de les inspeccions de treball a tots els sectors 
de l’agroindústria, reubicació de l’oficina única de temporers de Lleida, promoció d’un model d’agricultura 
ecològica i de proximitat i eliminació de la promoció i suport de l’agroindústria que no respecta els drets 
dels temporers i del territori.

Segons es pot llegir al manifest de la Plataforma, “L’engranatge de l’agroindústria lleidatana produeix anualment 
més de 350.000 tones per a l’exportació i necessita entre 22.000 i 28.000 jornalers temporers anuals (...) Els 
temporers mereixen, després de més de 30 anys de fer girar la roda, la garantia de drets”. L’entitat visibilitza 
la vulneració dels drets laborals dels temporers i treballa perquè la seva situació canviï. Dona assessorament 
als treballadors i treballadores i fa campanyes d’informació a Lleida i als pobles del voltant. En alguns casos, 
també proporciona informació sobre procediments d’asil.

Domingo Morales (Mongó Esanguak- Niefang, Guinea 
Equatorial, 1997) va arribar a Lleida el 2015, amb 18 
anys i amb la intenció d’estudiar-hi el batxillerat. La seva 
germana ja estava instal·lada a la capital del Segrià i va 
pensar que si hi anava per estudiar i tenint un familiar 
directe, les coses serien fàcils. No obstant això, es va trobar 
amb una sèrie de barreres administratives que van fer que 
fins al 2022 no pogués tenir la seva documentació en regla.

Després d’acabar el batxillerat va fer la prova d’accés per 
accedir a la universitat amb la idea de fer una carrera de 
ciències, però sense saber quina triar. Tenia clar que no volia 
fer cap enginyeria de les que s’oferien a la Universitat de 
Lleida (UdL), però també sabia que no podia desplaçar-se 
a altres indrets de Catalunya perquè no hi tenia familiars. 
El fet de no tenir els papers en regla també li complicava 
tot plegat, perquè havia de pagar més de matrícula. 

Finalment, tot i no estar-ne massa convençut, es 
va decantar per estudiar dret a la UdL. “Em vaig 
trobar amb una sorpresa, perquè la carrera em va 
començar a agradar molt”. Ara només li queda un 
any per a llicenciar-se.

Durant aquests anys, Domingo Morales ha combinat 
els estudis amb diferents feines. Als estius, com 
molts joves migrants a la província de Lleida, ha 
treballat collint fruita. Va ser al camp lleidatà on es 
va adonar de la situació d’extrema vulnerabilitat que 
viuen els temporers i el que el va impulsar a fer-
se membre de la Plataforma Fruita amb Justícia 
Social, una plataforma que treballa per garantir els 
drets socials i laborals de les persones temporeres i 
immigrades.
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Guinea Equatorial, un país ric en recursos que no 
arriben a la població
Guinea Equatorial té una població d’aproximadament un 
milió i mig d’habitants, i des del 1979 el país està governat 
amb mà de ferro per Teodoro Obiang, qui el novembre del 
2022 va tornar a guanyar les eleccions amb un 96,31% 
dels vots. La comunitat internacional i els observadors 
electorals no van donar per bo aquest resultat.

Es tracta d’un país ric en recursos: és un dels primers 
cinc països de l’Àfrica Subsahariana en producció de 
petroli i el seu PIB per càpita es troba entre els més alts 
de tota l’Àfrica. Malauradament, però, i segons les dades 
del Banc Mundial, el 76,8% de la seva població viu en la 
pobresa a causa de la corrupció del país —en l’índex elaborat per Transparency International, Guinea Equatorial 
es troba en el lloc 171 de 180 pel que fa a aquest indicador—, la falta de transparència, les deficiències en la 
governança i la mala gestió dels fons públics. Hi ha un petit grup d’elits que gestiona la riquesa del territori. A 
més, tal com destaca el Fons Monetari Internacional (FMI) en un informe del país: “(...) L’augment del preu dels 
aliments, les vulnerabilitats del sector bancari i la reducció de la producció d’hidrocarburs —amb el consegüent 
deteriorament de les reserves internacionals— compliquen les perspectives a curt termini, i s’espera que el PIB 
real i el nivell de vida disminueixin a mitjà termini”. El juliol del 2022, aquest organisme demanava al govern del 
país protegir la seguretat alimentària de les llars més vulnerables, enfortir l’economia i abordar les vulnerabilitats 
que sacsegen el sector de la banca. I el més important: invertir en la diversificació de l’economia, que avui dia 
continua depenent del petroli; i millorar l’eficiència de la despesa pública a través de la millora de la governança, 
la inversió en transparència i la lluita contra la corrupció. “És fonamental invertir en serveis bàsics d’atenció 
sanitària, educació i sanejament amb l’objectiu d’enfortir el capital humà i millorar els indicadors socials”, es 
destacava a l’esmentat informe.

La situació que viu el país, antiga colònia i província espanyola i independent des del 1968, fa que molts joves 
hagin d’emigrar cap a altres territoris; especialment cap a Espanya; com és el cas de Domingo Morales. A 
banda de la situació econòmica, també la situació política és complicada: les veus dissidents contra el govern 
de Teodoro Obiang són perseguides i empresonades. També hi ha detencions arbitràries i els drets de minories 
ètniques o del col·lectiu LGTBI són vulnerats de manera sistemàtica. En l’esfera civil, política, social i econòmica, 
la igualtat entre homes i dones encara no és una realitat i la violència contra les dones està a l’ordre del dia.

http://Guinea Equatorial té una població d'aproximadament un milió i mig d'habitants, i des del 1979 el país està governat amb mà de ferro per Teodoro Obiang, qui el novembre del 2022 va tornar a guanyar les eleccions amb un 96,31% dels vots. La comunitat internacional i els observadors electorals no van donar per bo aquest resultat.
https://www.transparency.org/en/cpi/2022/index/gnq
https://www.imf.org/es/News/Articles/2022/07/29/pr22280-imf-executive-board-concludes-2022-article-iv-consultation-with-equatorial-guinea
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Què et va impulsar a deixar Guinea Equatorial i instal·lar-te a Lleida?

Vaig arribar a Lleida quan tenia 18 anys perquè tenia clar que els estudis cursats a fora es valoren més que els 
cursats a dins del país. Si has estudiat a Europa, tens un 100% de possibilitats de trobar feina, en comparació amb 
la gent que ha fet els mateixos estudis però a Guinea Equatorial. Allà els estudis no es valoren massa, i no impliquen 
necessàriament trobar feina. A Espanya, a més, hi tenia familiars, perquè la meva germana viu a Lleida. Per tan, hi 
havia doble motivació.

Vas arribar el 2015, però fins l’any passat no vas poder regularitzar la teva situació. Pensaves que et trobaries tants 
problemes administratius?

Al principi pensava que tot seria una mica més senzill. Sempre dic que la burocràcia es divideix en dos mons: d’una 
banda hi ha el què pensem la ciutadania, que no tenim massa idea de com funciona tot plegat; i d’altra hi ha els 
professionals. En el meu cas, l’error va ser no demanar el visat d’estudiant quan encara era a Guinea Equatorial. Vam 
pensar que s’havia de demanar aquí i això ens va suposar un primer revés. Pensàvem [la seva germana i ell] que 
podria obtenir un permís de residència d’estudiant o per familiars; però finalment el procés de regularització el vaig 
fur a terme a través de l’àmbit laboral.

Com va ser el procés?

Per tal de fer un arrelament laboral, has d’haver estat tres anys vivint al país de manera ininterrompuda. Jo vaig 
començar el procés quan portava els tres anys aquí. Algunes persones em van donar versions contradictòries i tot 
es va anar complicat. Per fer un arrelament, necessites un contracte laboral, però si no tens papers, ningú no et vol 
contractar. Al final, és un peix que es mossega la cua.

T’has plantejat tornar al teu país?

Al principi, quan vaig arribar, la idea que tenia era estudiar i tornar. En aquells moments, la situació a Guinea Equatorial 
no estava tan malament com ara. Tothom amb qui parlo d’allà m’aconsella que no torni perquè no hi ha feina. No 
m’agrada demonitzar la situació del meu país, però aquesta és la realitat.

Què ha passat?

Guinea Equatorial no és un país industrial i depèn dels recursos naturals, majoritàriament del petroli. És un país 
exportador, però ara el preu del petroli ha baixat, també ha baixat la capacitat d’extracció i això ha afectat a tota la 
població. En els últims anys, gairebé no s’ha invertit en altres sectors i els diners se’ls han repartit entre unes poques 
persones. La gent jove a Guinea Equatorial està desesperada perquè hi ha poques oportunitats. La gent vol marxar i 
millorar la seva vida. Per tant, no; no tinc pensat tornar, de moment.

Com t’assabentes de l’existència de la Plataforma Fruita amb Justícia Social i com t’hi comences a involucrar?

Vaig començar a formar part de la Plataforma fa quatre anys. El 2019, al rectorat de la UdL vaig conèixer un company 
de la Plataforma. Quan va saber la meva història i li vaig explicar que treballava al camp, me’n va parlar. Em va 
proposar formar part de la iniciativa perquè tenia el coneixement i l’experiència al camp. Fins a aquell moment, tenia 
la sensació que faltava una organització o una estructura que es dediqués a defensar els drets dels treballadors del 
camp.

A la Plataforma Fruita amb Justícia Social, com us poseu en contacte amb els treballadors del camp?

Tenim un punt d’assessorament i s’hi pot apropar qualsevol temporer per tal d’informar-se dels drets que té com a 
treballador. El conveni s’actualitza cada any i canvia, així com els salaris. Per això muntem un punt d’informació, que 
també serveix per si algun treballador o treballadora ens vol donar informació o vol denunciar alguna situació. L’any 
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passat vam muntar també un dispositiu d’acollida per a temporers. A banda de tot això, també fem un tríptics on es 
recull la informació més bàsica i de primera necessitat que creiem que els treballadors han de saber i els distribuïm 
per Lleida i els pobles del voltant. Sempre tenim molt contacte amb els treballadors, perquè per a nosaltres és 
important que ens expliquin la situació en la què es troben per tal de poder visibilitzar-hi i actuar en conseqüència.

Tracteu temes d’asil?

El nostre assessorament és integral, per tant, no només donem informació relacionada amb l’àmbit laboral, sinó que 
també abordem temes administratius. Hi ha gent que ens contacta amb problemes d’asil o empadronament. No 
obstant això, en aquests moments, la plataforma no té un advocat contractat per a portar els casos. El que sí que 
tenim són advocats col·laboradors que estan al servei de la Plataforma per poder donar informació sobre diferents 
processos.  

Al nostre país, i també a Europa, estem veient un augment de les tendències d’extrema dreta, amb un discurs xenòfob 
i racista envers les persones migrades. Et  preocupa la situació?

Una mica sí. Tothom sap quina és la seva opinió respecte als migrants, no és una novetat. Cal continuar treballant en 
la defensa dels drets de les persones. No sé si els activistes estem fent quelcom malament, però està clar que quan 
hi ha els resultats que hi ha [en referència a l’augment dels partits d’extrema dreta a Europa], cal mirar què passa.

Dius que la situació dels temporers està invisibilitzada. Què cal perquè la gent coneguem què passa realment al 
camp?

S’ha d’explicar. Als empresaris del camp els surt més barat vulnerar els drets de les persones que garantir-los. És més 
econòmic pagar les multes per no tenir els treballadors en regla que regularitzar-los. Una de les coses que fa temps 
que denunciem des de la  Plataforma Fruita amb Justícia Social és la manca d’inspectors laborals al camp. A Lleida 
n’hi ha pocs, i a l’estiu encara menys. Demanem que s’incrementin les inspeccions, perquè si no hi ha inspeccions, 
no podem denunciar les problemàtiques.

Hi ha moltes denúncies, per part dels treballadors temporers?

No massa. Quan es produeix una denúncia al camp, les autoritats, a banda d’investigar l’empresari, també investiguen 
el treballador. En aquest context, es fa difícil denunciar.

Què demanaries a la classe política?

Que treballi per les persones migrants. Ningú fa res i fan veure que no existim. Als mitjans només es parla de 
migració quan està relacionada amb la delinqüència i això fa que es criminalitzi la població migrada. Les esquerres, 
a banda d’adoptar una postura defensiva quan se’ns criminalitza, ha d’apostar per solucions propositives. S’han de fer 
propostes per protegir els drets dels i les migrants.
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MUNICIPIS, ENTITATS I INSTITUCIONS 
PARTICIPANTS XIII EDICIÓ

Ciutats Defensores dels Drets Humans és un projecte municipalista que compta amb la participació 
d’ajuntaments, entitats i institucions que, des dels seus respectius àmbits d’actuació, treballen en la defensa 
dels drets humans.

Organitzen

Fons Català de Cooperació al Desenvolupament: https://www.fonscatala.org

Comissió Catalana d’Acció pel Refugi: http://www.ccar.cat

Barberà del Vallès: www.bdv.cat

Begues: www.begues.cat

Caldes de Montbui: www.caldesdemontbui.cat

Castelldefels: www.castelldefels.org

Cornellà de Llobregat: www.cornella.cat

El Prat de Llobregat: www.elprat.cat

Esplugues de Llobregat: www.esplugues.cat

Gavà: www.gavaciutat.cat

Girona: www.girona.cat

Granollers: www.granollers.cat/can-jonch

Mataró: www.mataro.cat

Molins de Rei: www.molinsderei.cat

Mollet del Vallès: www.molletvalles.cat

Reus: www.reus.cat

Rubí: www.rubi.cat

Col·laboren

Sabadell: www.sabadell.cat

Sant Boi de Llobregat: www.santboi.cat

                        www.barrejant.cat

Santa Coloma de Gramenet: www.gramenet.cat

Sant Cugat del Vallès: www.santcugat.cat

Sant Joan Despí: www.sjdespi.net

Sant Just Desvern: www.santjust.cat

Sant Pere de Ribes  www.santperederibes.cat

Sant Vicenç dels Horts: www.svh.cat

Tarragona: www.tarragona.cat

Terrassa: www.terrassa.cat

Viladecans: www.viladecans.cat

Vilafranca del Penedès: www.vilafranca.cat

Vilanova i la Geltrú: www.vilanova.cat

Participen

Diputació de Barcelona: https://www.diba.cat

Institut de Drets Humans de Catalunya: https://www.idhc.org

Institut Català Internacional per la Pau: https://www.icip.cat

Àrea Metropolitana de Barcelona: https://www.amb.cat

Casa Amèrica Catalunya: https://americat.barcelona/es/home

Agència Catalana de Cooperació al Desenvolupament: http://cooperaciocatalana.gencat.cat

Fòrum de Síndics i Síndiques Defensors i Defensores locals de Catalunya:

http://www.sindicatureslocals.cat

https://www.fonscatala.org/ca
http://www.ccar.cat
https://www.bdv.cat
https://www.begues.cat
https://www.caldesdemontbui.cat
https://www.castelldefels.org/ca/
https://www.cornella.cat
https://www.elprat.cat
https://www.esplugues.cat
https://www.gavaciutat.cat
https://web.girona.cat
https://www.granollers.cat/can-jonch
https://www.mataro.cat
http://www.molinsderei.cat
https://www.molletvalles.cat
https://www.reus.cat
https://www.rubi.cat
https://web.sabadell.cat
http://www.santboi.cat
https://barrejant.cat
https://www.gramenet.cat
https://www.santcugat.cat
https://sjdespi.cat
https://santjust.cat/
https://www.santperederibes.cat/
https://svh.cat
https://www.tarragona.cat
https://www.terrassa.cat
https://www.viladecans.cat/ca
https://www.vilafranca.cat
https://www.vilanova.cat
https://www.diba.cat
https://www.idhc.org/ca/
https://www.icip.cat/ca/
https://www.amb.cat/s/home.html
https://americat.barcelona/es/home
http://cooperaciocatalana.gencat.cat/ca/inici
http://www.sindicatureslocals.cat


38

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL

CIUTATS DEFENSORES DELS DRETS HUMANS

Any 2023

La defensa dels drets humans és un deure que totes les administracions d’un país democràtic han d’assumir 
i que cal realitzar a escala global i local, tal com ens recorda la Declaració Universal de Drets Humans de 
la qual enguany es commemora el 75 aniversari.

La Declaració Universal i la resta d’instruments internacionals en matèria de drets humans han suposat 
un avenç indiscutible en el reconeixement i delimitació d’aquests drets, però no han estat a l’alçada de les 
expectatives pel que fa a la seva realització efectiva, aspecte en el qual tenen un paper cabdal les persones 
defensores de drets humans.

Des de 1998, les Nacions Unides demanen als governs la protecció dels defensors i defensores de drets 
humans: individus, grups i organismes de la societat que promouen i protegeixen els drets humans i les 
llibertats fonamentals, particularment pel que fa a col·lectius en situació de vulnerabilitat. Molts d’aquests 
defensors i defensores, i aquestes addicionalment pel fet de ser dones, posen en perill la seva vida i llibertat 
pel fet de reivindicar i exercir drets que són universals.

Els municipis tenen un paper fonamental en la promoció i garantia dels drets humans de totes les persones 
que hi viuen, treballen o transiten i per això han elaborat i assumit documents com la Carta Europea de 
Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat i la Carta-Agenda Mundial de Drets Humans a la Ciutat.

La persistència de conflictes armats a tot el món fa més necessari que mai reivindicar la pau i els drets 
fonamentals com a eixos vertebradors de les polítiques públiques nacionals i internacionals. Valors als 
quals cal sumar el de la solidaritat a les persones refugiades com a conseqüència dels conflictes.

En solidaritat i suport amb les lluites pels drets humans que se succeeixen per tot el món, de les mobilitzacions 
a favor de la pau, i de la tasca de llurs defensores i defensors, diverses ciutats catalanes han dissenyat i 
organitzat per desena vegada consecutiva, i amb suport de la societat civil, el projecte Ciutats Defensores 
dels Drets Humans.

Per tot això,

1. Ens adherim un any més al projecte Ciutats Defensores dels Drets Humans i en celebrem la seva 
desena edició.

2. Reconeixem el valor i transcendència de la Declaració Universal de Drets Humans i exigim a tots els 
Governs el seu compliment.

3. Celebrem el reconeixement del dret a un medi ambient sa com a dret humà a escala internacional 
i en demanem el respecte a escala nacional i local.

4. Reivindiquem la vigència i ple respecte dels dret a la pau i el dret de les persones que defensen la 
pau i els drets humans a desenvolupar la seva tasca sense riscos ni amenaces.
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5. Condemnem la imposició de limitacions a les activitats dels defensors i defensores de drets humans, 
incompatibles amb el dret internacional dels drets humans, i llur persecució per part de governs 
autoritaris.

6. Recordem la situació d’especial vulnerabilitat que viuen determinades minories i els col·lectius 
vulnerables i la indefensió que pateixen davant les violacions dels seus drets.

7. Reivindiquem el dret de les dones, en especial les defensores de drets humans, a viure en dignitat, 
igualtat i lliures de tota forma de violència.

8. Instem al Govern de la Generalitat i al Govern de l’Estat a mantenir i ampliar les polítiques públiques 
de suport als defensors i defensores de drets humans a escala internacional.

9. Renovem el nostre compromís amb els drets humans, tant a escala local com internacional, i 
ens comprometem a mantenir i intensificar les polítiques públiques locals de suport als defensors i 
defensores de drets humans.
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CAMPANYA DE SUPORT A DEFENSORS I 
DEFENSORES DELS DRETS HUMANS

A moltes regions i països del món, la defensa dels drets humans és vista com una amenaça per als 
interessos econòmics o polítics dels estats, que, lluny d’intentar garantir i respectar la tasca de les persones 
defensores, intenten silenciar-les amb diferents estratègies. La violència i els atacs, així com els assassinats, 
no deixen d’incrementar -segons Front Line Defenders, el 2021 van ser assassinades 358 persones 
defensores dels drets humans a tot el món. D’aquesta manera, les persones defensores tenen cada vegada 
menys garanties per executar el seu treball, que a més es veu obstaculitzat per altres formes de violència. 

Des de Ciutats Defensores dels Drets Humans volem visibilitzar els casos de criminalització als defensors i 
defensores de drets humans. Per això, tenim campanyes de suport per demanar l’alliberament de persones 
empresonades injustament.

Abdulhadi Al-Khawaja
L’Abdulhadi Al-Khawaja és un històric activista per a la defensa dels drets humans 
a Bahrain.

L’any 2011, Al-Khawaja va participar en les protestes que van marcar l’arribada de la Primavera Àrab a Bahrain. 
Poc després, va ser detingut a cops i condemnat a cadena perpètua per un tribunal militar. A la presó, ha patit 
greus tortures i maltractaments. Ha dut a terme diverses vagues de fam, en protesta per la seva situació i per 
les abusives condicions que es viuen a la presó de Jaw.  L’intent de silenciar Abdulhadi Al-Khawaja reflecteix 
un patró sistemàtic de repressió contra qualsevol expressió dissident o de protesta. Com denuncia Human 
Rights Watch, les autoritats han prohibit el funcionament de qualsevol mitjà de comunicació independent al 
país, han dissolt tots els grups d’oposició i continuen detenint i condemnant activistes i periodistes.

El 2022 ha rebut el destacat Premi Martin Ennals com a mostra de reconeixement dels seus esforços a 
favor de les reformes polítiques i socials a Bahrain i la regió.

https://www.frontlinedefenders.org/sites/default/files/2021_global_analysis_-_final.pdf
https://www.frontlinedefenders.org/sites/default/files/2021_global_analysis_-_final.pdf
https://ciutatsdretshumans.cat/2021/criminalitzacio-de-les-persones-defensores-de-drets-humans/
https://ciutatsdretshumans.cat/2021/criminalitzacio-de-les-persones-defensores-de-drets-humans/
https://www.youtube.com/watch?v=DAwzLZ_0DZQ
https://iqna.ir/es/news/3506406/bahréin-preso-pol%C3%ADtico-gana-el-premio-martin-ennals-2022-por-los-derechos-humanos
https://www.youtube.com/watch?v=yVDot3FL-3M
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Nasrin Sotoudeh
La Nasrin Sotoudeh és una advocada iraniana referent en la lluita pels drets humans 
al seu país. És defensora dels drets de les dones, de la infància, de les minories, de 

periodistes independents i d’activistes, entre d’altres.

En els darrers anys, ha estat especialment visible la seva denúncia contra l’ús obligatori del hijab i la seva 
tasca de suport al moviment de dones que el rebutgen. El seu compromís amb els drets i les llibertats 
col·lectives l’ha situat en el punt de mira de les autoritats iranianes, que des de juny de 2018 la retenen 
empresonada, primer a la presó d’Evin i actualment a Qarchak.

La seva condemna, anunciada el març de 2019, ha estat interpretada per Amnistia Internacional (AI) com 
un missatge adreçat a tota la dissidència. Sumada a una sentència anterior de 5 anys de presó, la pena que 
recau actualment sobre Sotoudeh vol ser “exemplar”: 38 anys de reclusió i 148 fuetades.

La persecució contra Sotoudeh i la seva família s’inscriu en un patró sistemàtic de repressió contra la 
llibertat d’expressió, reunió i associació a l’Iran. Des d’Amnistia Internacional denuncien, entre altres, l’ús 
letal de la força per part del govern per aixafar protestes, amb centenars d’assassinats i milers de detencions 
arbitràries, i la intensa repressió del moviment que lluita contra l’ús forçós del hijab.

Ilham Tohti
L’Ilham Tohti és un economista i intel·lectual uigur. Originari d’Artux, a la Regió 
Autònoma Uigur de Xinjiang, i establert des dels 16 anys a Beijing, ha treballat 

intensament per promoure els drets de la minoria uigur i obrir un espai de diàleg amb la comunitat han, 
majoritària a la República Popular de la Xina.

El 2014 va ser condemnat a cadena perpètua sota acusacions de separatisme, una reivindicació amb la 
qual ell mai no s’havia identificat.

L’activisme de Tohti ha estat reconegut amb destacats premis internacionals, entre els quals es troben el 
Martin Ennals (2016), el Václav Havel (2019) i el Sàkharov (2019).

L’intent de silenciar-lo, com apunten des del Servei de Recerca del Parlament Europeu, respon a l’enduriment 
de la política xinesa pel que fa a l’abordatge de l’extremisme religiós, el separatisme ètnic i el terrorisme. 
Una estratègia en què s’ha acabat entenent la identitat uigur com una amenaça per a la seguretat nacional.

https://www.youtube.com/watch?v=MA6BwN4GNhE
https://www.youtube.com/watch?v=MA6BwN4GNhE
https://www.youtube.com/watch?v=DAwzLZ_0DZQ
https://www.youtube.com/watch?v=MA6BwN4GNhE
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